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PROTOKÓŁ Nr IV/15 

z IV sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2014-2018 

9 lutego 2015 roku, godz. 11:00 

 

Sala Kolumnowa w Urzędzie Marszałkowskim Województwa Lubuskiego 

w Zielonej Górze. 

 

 

 

Do punktu 1.  

Otwarcie obrad IV zwyczajnej sesji Sejmiku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

otwieram IV zwyczajną sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2014 – 2018. Szanowni 

Państwo, dotarła do nas wiadomość, że odszedł od nas Pan prof. Marian Eckert. To jedna z ważniejszych 

postaci życia naukowego i politycznego w regionie. Jako badacz historii XX wieku dołączył do grona 

autorytetów. Jego podręczniki studiowane były przez wiele pokoleń studentów. Był współtwórcą 

lubuskiego środowiska naukowego, Rektorem Wyższej Szkoły Inżynierskiej w Zielonej Górze – 

przekształconej w Politechnikę Zielonogórską, Wojewodą Zielonogórskim, podróżnikiem, sportowcem. 

Honorowy Obywatel Zielonej Góry, Radny I i II kadencji Sejmiku Lubuskiego, wyróżniony „Odznaką 

Honorową za Zasługi dla Województwa Lubuskiego”, profesor w zielonogórskim środowisku naukowym. 

Był postacią wyjątkową, był obecny przy jego tworzeniu i aktywnie w nim uczestniczył jako pracownik 

dwóch uczelni: Politechniki i Wyższej Szkoły Pedagogicznej. W każdej pozostawiał piętno swej 

humanistycznej duszy i pragmatycznego spojrzenia na akademicką rzeczywistość. Walczył o miejsce 

dla filozofii, socjologii, psychologii, ekonomii, prawa, historii gospodarczej. Świadomy, że inżyniera trzeba 

wyposażyć w podstawowy zasób wiedzy o społeczeństwie, mechanizmach życia gospodarczego, świat 

wartości mechanizmów ekonomicznych, które właściwie zastosowane mogą przynieść rozkwit 

gospodarczy i kulturalny. Dorobek naukowy profesora Mariana Eckerta obejmuje ponad 200 pozycji, 

w tym 15 książek. Jego główne zainteresowania naukowe koncentrowały się wokół historii gospodarczej, 
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roli czynnika ludzkiego w postępie naukowo-technicznym, historii Polski i stosunków polsko – niemieckich 

na pograniczu. Odszedł od nas człowiek wielkiej kultury, wiedzy i taktu. Autorytet i wzór godny 

naśladowania. Bardzo proszę wszystkich znajdujących się na sali o powstanie. Uczcijmy Jego pamięć 

chwilą ciszy. Dziękuję bardzo.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego wita zaproszonych gości. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

przystępujemy do części merytorycznej dzisiejszej sesji Sejmiku. Na podstawie listy obecności 

stwierdzam, że na 30 radnych obecnych jest 28. Chcę jednocześnie poinformować, że trwa tryb 

wygaszania mandatu Radnego Pana Roberta Palucha.  Ten 7-dniowy czas od poprzedniej sesji i tzw. 

3 dni na możliwość wniesienia odwołania przez Pana Radnego Palucha uniemożliwia to, byśmy dzisiaj 

przyjęli ślubowanie nowej radnej. Uczynię to na następnej sesji. Pan Radny Paluch złożył też informację, 

że dzisiaj do Komisarza Wyborczego wniesie informację, że nie będzie składał odwołania od uchwały 

o wygaszeniu mandatu radnego i tym samym na przyszłej sesji, w marcu, będziemy mogli rozszerzyć 

czy też uzupełnić skład Sejmiku o radną Prawa i Sprawiedliwości. Szanowni Państwo, przypomnienie 

techniczne – przypominam, że głosowania odbywamy za pomocą urządzeń, które Państwo mają przed 

sobą. Każde z tych urządzeń ma swój identyfikator. Wprowadziliśmy system też identyfikacji głosowań. 

Przypominam, że głos jest oddany, gdy lampka zielona „głosuj” zgaśnie. Proszę o kontrolowanie 

i sprawdzanie też na wydruku, czy głos został prawidłowo oddany.   

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

 

Do punktu 2.  

Uchwalenie porządku obrad sesji. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Panie i Panowie Radni, 

otrzymaliście Państwo zaproszenie na sesję wraz z porządkiem. Na wniosek Zarządu Województwa 

Lubuskiego proponuję rozszerzenie porządku obrad o następujące punkty:   

 Punkt 8a – Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia aglomeracji Kostrzyn nad Odrą – druk 

nr 46/15. 
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 Punkt 8b – Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia aglomeracji Międzyrzecz – druk nr 47/15. 

 Punkt 8c – Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie podziału Województwa Lubuskiego 

na obwody łowieckie – druk nr 48/15. 

 Punkt 8d – Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wykonania Planu gospodarki 

odpadami dla województwa lubuskiego na lata 2012-2017 z perspektywą do 2020 roku – druk 

nr 49/15. 

 Punkt 13a – Podjęcie uchwały w sprawie wyboru przedstawicieli do składu Rady Społecznej 

Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej „MEDKOL” w Zielonej Górze – druk 

nr 50/15. 

 Punkt 13b – Podjęcie uchwały w sprawie wyboru przedstawicieli do składu Rady Społecznej 

Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej „Przychodnia Dworcowa” w Gorzowie 

Wlkp. – druk nr 51/15. 

 Punkt 13c – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Miastu Gorzów Wlkp. – 

druk nr 52/15. 

 

Proponuję również rozszerzenie porządku obrad o punkt 4a, który jest w pewnym sensie konsekwencją 

poprzedniej debaty na ten temat – Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie wspierania 

działań na rzecz eksploatacji złóż miedzi i srebra w Województwie Lubuskim.  

Projekty uchwał, tak jak zawsze, tradycyjnie, dostępne są na stronie internetowej www.sejmik.lubuskie.pl. 

Dysponujecie Państwo urządzeniami elektronicznymi, które są sposobem dostępu do tych materiałów. 

W tej kwestii jeszcze urządzeń, na koniec w „sprawach różnych” dzisiejszej sesji Sejmiku, przekażę 

pewne informacje. Ponadto informuję, że na tejże stronie internetowej www.sejmik.lubuskie.pl. dostępna 

jest 2 wersja projektów uchwał w sprawie:  

 dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2015 rok – druk nr 44/15,  

 dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2015-2029 – druk nr 45/15.  

 

Chciałem teraz Państwa zapytać – czy Państwo Radni mają jakieś uwagi do dzisiejszego porządku obrad 

sesji? Bardzo proszę, Pan Przewodniczący Wołowicz.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Franiczek Wołowicz: Dziękuję. W imieniu Klubu Radnych SLD 

zgłaszam ponownie wniosek o rozszerzenie dzisiejszego porządku obrad o punkt dotyczący sytuacji 

w Szpitalu Wojewódzkim, w związku z odwołaniem Dyrektora Taborskiego. Po pierwsze, było 
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to przyrzeczone tym ludziom zgromadzonym na sali tydzień temu. Było to wyraźnie powiedziane, że mimo 

tego, że ten punkt wprowadziliśmy do porządku obrad tydzień temu, to w następnym tygodniu jeszcze 

wrócimy do tego. Taka padła publiczna deklaracja. W związku z tym, trzeba się tego trzymać. Po drugie, 

naszym zdaniem, zdaniem naszego Klubu, zaszły nowe – istotne okoliczności, o których Zarząd 

nie poinformował Radnych Sejmiku. Te nowe okoliczności to takie, że chyba nie do końca Zarząd 

przeanalizował sytuację pod względem formalno-prawnym, ponieważ przynajmniej w świetle 

przedstawionych dzisiaj informacji są bardzo istotne wątpliwości, podważające tryb działania Zarządu, 

jeżeli chodzi o sam jakby sposób traktowania tej funkcji czy tego zasiadania w radzie nadzorczej przez 

Pana Dyrektora. Druga wątpliwość dotycząca jego jako pracownika – on był na kontrakcie cywilnym, 

a nie kodeksowym. I trzecia, chyba najistotniejsza z tego wszystkiego – Zarząd Województwa 17 stycznia 

2012 roku przyjął Regulamin określający zasady i tryb wydawania zgody na podjęcie dodatkowego 

zatrudnienia przez kierownika podmiotu leczniczego niebędącego przedsiębiorcą. W tym regulaminie, 

w paragrafie 4 jest napisane: „W przypadku, gdy podmiot tworzący powziął informację, iż kierownik 

podmiotu leczniczego niebędącego przedsiębiorcą podjął dodatkowe zatrudnienie bez stosownej zgody, 

wówczas podmiot tworzący może: pkt 1 – domagać się natychmiastowego zaprzestania wykonywania 

przez kierownika podmiotu leczniczego niebędącego przedsiębiorcą dodatkowego zatrudnienia; pkt 2 – 

w przypadku, gdy kierownik podmiotu leczniczego i tak dalej, nie wykonał polecenia podmiotu tworzącego 

zaprzestania wykonywania dodatkowego zatrudnienia – rozwiązać umowę cywilno-prawną, umowę 

o pracę, bądź odwołać ze stanowiska.” W takim przypadku Zarząd miał prawo tak postąpić. W tym 

przypadku było inaczej. W związku z tym, wydaje się w pełni uzasadnione wprowadzenie tego punktu 

pod dzisiejsze obrady. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Dziękuję bardzo. Pan 

Radny Zbigniew Kościk.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Przychylając się w całości do propozycji Klubu 

Radnych SLD wnosimy, by ten punkt miał miejsce jak najwcześniej, czyli po przyjęciu porządku obrad 

sesji. Dodatkowo też zwrócę uwagę na fakt taki, że rozmawiając na ten temat 2 lutego też braliśmy 

pod uwagę, żeby po prostu wynegocjować jednak i doprowadzić do jakiegoś kompromisu stanowiska: 

Zarządu, Pana Dyrektora i Związków Zawodowych. Niestety, nie doszło do tego. W związku z tym, ten 

punkt powinien być przeprowadzony jak najwcześniej, czyli w punkcie 2a. Dziękuję.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Czy w sprawie porządku 

obrad są jeszcze jakieś inne zgłoszenia? Nie ma. Szanowni Państwo, zatem przystępujemy 

do głosowania. Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 4a – 

Podjęcie Stanowiska Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie wspierania działań na rzecz 

eksploatacji złóż miedzi i srebra w Województwie Lubuskim. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę 

podnieść rękę  i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski i podnieść rękę. 

Stwierdzam, że w głosowaniu wzięło udział 27 radnych. 

Za było 23, przeciw 4, nikt się nie wstrzymał. 

Punkt został wprowadzony do obrad dzisiejszej sesji.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 8a – Podjęcie uchwały 

w sprawie wyznaczenia aglomeracji Kostrzyn nad Odrą – druk nr 46/15. Kto z Państwa jest za, proszę 

podnieść rękę  i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, przycisk czerwony i podnieść rękę. Kto się 

wstrzymał, przycisk niebieski i podnieść rękę. 

W głosowaniu wzięło udział 28 radnych. 

Za było 27, 1 był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Punkt został przyjęty do obrad dzisiejszej sesji.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie wprowadzenie do porządku obrad dzisiejszej sesji punktu 8b – Podjęcie uchwały 

w sprawie wyznaczenia aglomeracji Międzyrzecz – druk nr 47/15. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę 

podnieść rękę  i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  i nacisnąć przycisk 

czerwony. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski i podnieść rękę. 

Głos oddało  28 radnych. 

Głosów za było 28, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

 

Przystępujemy do wprowadzenia do porządku obrad dzisiejszej sesji punktu 8c – Podjęcie uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie podziału Województwa Lubuskiego na obwody łowieckie – druk nr 48/15. 

Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 
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zielony. Kto jest przeciw, proszę wcisnąć przycisk czerwony i podnieść rękę. Kto się wstrzymał, przycisk 

niebieski i podnieść rękę. 

W głosowaniu wzięło udział 28 radnych. 

Za było 28, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że porządek został rozszerzony o punkt 8c. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 8d – Podjęcie uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie wykonania Planu gospodarki odpadami dla województwa lubuskiego 

na lata 2012-2017 z perspektywą do 2020 roku – druk nr 49/15. Kto z Państwa Radnych jest 

za rozszerzeniem, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć 

przycisk czerwony i podnieść rękę. Jeśli ktoś się wstrzymał, przycisk niebieski i podnieść rękę. 

Oddało głosy 28 radnych. 

Wszyscy byli za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że punkt 8d został włączony do obrad dzisiejszego Sejmiku.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 13a – Podjęcie uchwały 

w sprawie wyboru przedstawicieli do składu Rady Społecznej Samodzielnego Publicznego Zakładu 

Opieki Zdrowotnej „MEDKOL” w Zielonej Górze – druk nr 50/15. Kto z Państwa Radnych jest 

za rozszerzeniem porządku obrad o ten punkt, proszę podnieść rękę  i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest 

przeciw, nacisnąć przycisk czerwony i podnieść rękę. Kto  się wstrzymał, przycisk niebieski i podnieść 

rękę. 

Oddano 28 głosów. 

Wszyscy byli za, nikt się nie wstrzymał, nikt nie był przeciw.  

Stwierdzam, że ten punkt 13a  wprowadzono do dzisiejszego porządku obrad.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 13b – Podjęcie uchwały 

w sprawie wyboru przedstawicieli do składu Rady Społecznej Samodzielnego Publicznego Zakładu 

Opieki Zdrowotnej „Przychodnia Dworcowa” w Gorzowie Wlkp. – druk nr 51/15. Kto z Państwa Radnych 
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jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk czerwony. Kto  się wstrzymał, przycisk niebieski i podnieść rękę. 

W głosowaniu wzięło udział 28 radnych. 

Za było 28 radnych, przeciw 0, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że ten punkt został wprowadzony do obrad dzisiejszej sesji Sejmiku.   

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad o punkt 13c – Podjęcie uchwały w sprawie 

udzielenia pomocy finansowej Miastu Gorzów Wlkp. – druk nr 52/15. Kto z Państwa Radnych jest 

za rozszerzeniem porządku obrad, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto  się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski. 

Oddano 27 głosów.  

Za jest 27, przeciw 0, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik wprowadził do dzisiejszych obrad punkt 13c.   

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie wniosek Klubu Radnych SLD, potwierdzony przez Klub PiS, o rozszerzenie 

porządku obrad o punkt 2a dotyczący sytuacji w Szpitalu Wojewódzkim w Zielonej Górze. Kto z Państwa 

Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o ten punkt, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

zielony. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony i podnieść rękę. Kto  się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za było 10 radnych, przeciw 17, 1 się wstrzymał. 

Zatem ten punkt nie został wprowadzony do dzisiejszego porządku obrad sesji Sejmiku. Bardzo proszę.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Panie Przewodniczący, ja wiem, że Państwo 

możecie przegłosować wszystko, nawet uchwałę, jeśli chodzi o swoją nieomylność. Myślę, 

że wyraziliście w tym momencie szacunek dla tych osób, które są na sali. W imieniu Klubu Radnych 

Prawa i Sprawiedliwości proszę o przerwę i zapraszam przedstawicieli Związków do wyznaczonej sali 

w Urzędzie Marszałkowskim. Dziękuję.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Szanowni Państwo, 

ogłaszam 15 minutową przerwę. Dziękuję bardzo. 

 

Przerwa w obradach. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

mamy problem techniczny dotyczący mikrofonów, które są przed Państwem. Także dla tych radnych, 

którzy będą zabierali głos informacja taka, że będziemy przekazywali ten mikrofon, który w tej chwili 

kolega rozkłada. Także tutaj nastąpiła jakaś awaria urządzeń. Bardzo bym prosił o to, aby te urządzenia 

jednak Pani Marszałek sprawdzić przed sesją, by one działały niezawodnie. Szanowni Państwo, 

wznawiam obrady po przerwie. Poddaję pod głosowanie porządek obrad dz isiejszej sesji Sejmiku wraz 

z przegłosowanymi zmianami. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem porządku obrad wraz 

z przegłosowanymi zmianami, proszę podnieść rękę  i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę 

nacisnąć przycisk czerwony i podnieść rękę. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski 

i podnieść rękę. 

W głosowaniu wzięło udział 25 radnych. 

18 było za, 3 było przeciw, 4 się  wstrzymało. 

Porządek obrad sesji Sejmiku został przyjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Rozszerzony porządek obrad stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

Do punktu 3.  

Wnioski i interpelacje radnych. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo proszę 

Państwa Radnych o zgłaszanie wniosków i interpelacji. Pan Radny Wołowicz.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Franciszek Wołowicz: Ja jeszcze jednak pośrednio 

do poprzedniego punktu, ponieważ tutaj tak licznie jest reprezentowana strona społeczna sporu szpitala, 

ja bym prosił Pana Przewodniczącego, aby umożliwił zabranie głosu przedstawicielom strony społecznej. 

Mają prawo wyrazić swoją opinię na ten temat, ponieważ tydzień temu usłyszeli to co usłyszeli i w związku 
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z tym tak licznie się tutaj zgromadzili. Niejako zostali zaproszeni na tę sesję, w związku z czym bardzo 

proszę o umożliwienie wypowiedzi dla przedstawiciela strony społecznej.  Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo proszę Pani 

Radna Anna Chinalska.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Panie Przewodniczący. Pani Marszałek. Wysoka 

Rado. Szanowni Państwo. Chciałam złożyć interpelację w sprawie budowy obwodnicy miasta Krosno 

Odrzańskie w ciągu drogi krajowej nr 29. Mam tutaj. Proszę o udzielenie wyczerpujących odpowiedzi 

na następujące pytania: Czy Generalna Dyrekcja, Oddział w Zielonej Górze, sporządziła raport 

oddziaływania na środowisko dla przedsięwzięcia polegającego na budowie obwodnicy Krosno 

Odrzańskie w ciągu drogi krajowej nr 29 Słubice – Krosno Odrzańskie? Czy została ostatecznie wydana 

decyzja o środowiskowych uwarunkowaniach zgody na realizację przedsięwzięcia? Jakie poniesiono 

dotychczas nakłady związane z pracami projektowymi? Dlaczego zaprzestano… 

 

Zgromadzeni goście skandują hasło „szpital” i „radni do domu” uniemożliwiając prowadzenie obrad. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Bardzo przepraszam 

Panią Radną. Szanowni Państwo.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Ja naprawdę zaraz skończę już.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo proszę Pani 

Radna Chinalska.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Dlaczego zaprzestano od 2011 roku monitoringu 

badającego średniodobowy ruch pojazdów w Krośnie Odrzańskim? Proszę o udzielenie odpowiedzi – 

Czy Zarząd Województwa podejmował próby wpisania budowy tej obwodnicy do Krajowego Programu 

Budowy Obwodnic, jeśli tak to jakie były działania? Druga interpelacja moja w sprawie przebudowy 

i modernizacji drogi krajowej nr 29, już kończę, na obszarze miasta  Krosno Odrzańskie, to jest ulica 

Poznańska, Bolesława Chrobrego, Ariańska, Plac św. Jadwigi Śląskiej, Żymierskiego i Bohaterów Wojska 

Polskiego. Dziękuję.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo 

Radni, rzeczywiście jak Państwo widzicie, nie możemy tutaj obradować. Dlatego zarządzam przerwę 

w obradach Sejmiku Województwa Lubuskiego. W uzgodnieniu z klubami ustalimy, o której godzinie 

wznowimy obrady sesji Sejmiku. Dziękuję bardzo.  

 

Przerwa w obradach. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

wznawiamy obrady po przerwie. Odbyliśmy spotkanie Prezydium Sejmiku, Przewodniczących Klubów 

z udziałem Pani Marszałek. Korzystam z przywileju Przewodniczącego – dopuszczenia do głosu w ważnej 

sprawie. Poczyniliśmy takie ustalenie, uzgodnienie, które ma na dzisiaj uspokoić atmosferę w tej ważnej 

sprawie, by za chwilę poprosić o głos Panią Bogusławę Kornowicz a następnie Pana Dyrektora 

Taborskiego. Nie prowadzimy debaty tutaj na Sejmiku w tej sprawie. Natomiast, w środę o godzinie 12:00 

w szpitalu, do szpitala zapraszam wszystkich Państwa Radnych na spotkanie. Zaproszenie to skierujemy 

też do Pani Wojewody, by też w tym spotkaniu wzięła udział. To będzie spotkanie, na którym o wszystkich 

kwestiach merytorycznych będziemy mówili przy otwartej kurtynie, tak by te kwestie w tej sprawie 

próbować sobie wyjaśniać. Zatem bardzo proszę teraz o to, by głos zabrała Pani Bogusława Kornowicz, 

a następnie Pan Dyrektor Taborski. W ten sposób będziemy mogli przystąpić do dalszej części realizacji 

porządku. Bardzo proszę. 

 

Przewodnicząca Lubuskiego Związku Zawodowego Pielęgniarek i Położnych Bogusława 

Kornowicz: Szanowni Państwo, bardzo dziękuję Panu Przewodniczącemu za udzielenie mi głosu. 

Jakoś nie widzę wszystkich radnych na sali, coś się towarzystwo Państwu uszczupliło. Ale to nic nie 

szkodzi. My przyszliśmy tutaj dzisiaj zgodnie z obietnicą Pana Przewodniczącego Sejmiku 

Województwa Lubuskiego. Czuliśmy się zaproszeni. Przyszliśmy po raz kolejny pokojowo, chcieliśmy 

porozmawiać. Merytorycznie porozmawiać w bardzo ważnej dla nas kwestii odwołania naszego  

Dyrektora. Dzisiaj dowiedzieliśmy się, że pomimo zgłoszonego punktu do zmiany porządku obrad, radni 

zagłosowali inaczej. Przykro nam, dlatego że Szanowni Państwo, to my na Państwa głosowaliśmy. 

To my jesteśmy Państwa wyborcami, niezależnie od tego czy to się komuś podoba, czy nie. Ja wiem, 

że przykro jest słuchać takich słów, ale tak nie może być. Szanowni Państwo, Dyrektor Taborski 15 lat 

pracował w tym szpitalu. Na sukces tego szpitala pracowało również  1500 ludzi. Ja wiem, że nie 

ma koło nas lekarzy dzisiaj. Oni dali stosowne dementi do spotkania z Panią Marszałek i to dementi 
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otrzymali dziennikarze. Nie ma dużo lekarzy, widocznie muszą być na swoim stanowisku pracy, 

w związku z tym ich nieobecność tutaj. Natomiast, są pracownicy szpitala, którzy są bardzo 

oburzeni  postępowaniem  dzisiejszych radnych, że w ogóle ten temat nie wszedł dzisiaj do porządku 

obrad. Czy naprawdę są ważniejsze rzeczy? Czy nie można było się pochylić, wytłumaczyć, dać się 

wytłumaczyć prawnikom, dać się wytłumaczyć dyrektorowi szpitala? I my byśmy za pół godziny poszli 

spokojnie każdy do swoich obowiązków. Nie. Naprawdę przykro nam. Ja myślę, że będziemy 

na przyszłość pamiętać o tych Państwa deklaracjach. Szanowni Państwo, zapraszamy w środę. 

Robimy po raz kolejny ukłon. Zapraszamy w środę do nas, do Centrum Monitorowania, na spotkanie. 

Rzeczywiście merytoryczne spotkanie, gdzie wszyscy będziemy mogli się wypowiedzieć. 

Prawdopodobnie mury tego obiektu jakoś niekorzystnie wpływają na merytoryczną dyskusję. Szanowni 

Państwo, serdecznie zapraszam wszystkie media. Dlatego, że chcemy rozmawiać otwarcie. My nie 

mamy nic do ukrycia. Chcemy posłuchać również wszystkich radnych. Może tam będzie lepsza 

atmosfera do rozmowy. Dziękuję Państwu bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Bardzo proszę Pana Dyrektora Taborskiego.  

 

Dyrektor Szpitala Wojewódzkiego w Zielonej Górze Waldemar Taborski: Słuchajcie Państwo, 

na wstępnie chciałem bardzo serdecznie podziękować wszystkim osobom, które mnie poparły 

w tej trudnej dla mnie naturalnie chwili. Będę naturalnie w środę na tym spotkaniu. Bardzo się cieszę, 

że będę miał możliwość ustosunkowania się do zarzutów, które wobec mnie podniesiono. Z drugiej 

strony jak gdyby zapraszam wszystkich radnych, którzy będą uczestniczyli, żeby nie byli zaskoczeni, 

o przeanalizowanie art. 212 Kodeksu Spółek Handlowych. Prawdopodobnie przeczytanie tego artykułu 

ostatecznie zakończy tą bardzo przykrą dla wszystkich sprawę. Dziękuję Państwu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Zatem bardzo Państwu dziękuję za takie podejście. Wiem, że musicie wracać do swoich obowiązków. 

Kontynuujemy punkt „Interpelacje i zapytania radnych”.  Zgłaszała się Pani Radna Kucharska, następnie 

Pan Radny Władysław Dajczak i Radny Kościk, i Radny Kowal. Tak. Proszę śmiało do tego mikrofonu.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Panie Przewodniczący. Pani Marszałek. 

Ja interpelację złożę na piśmie. Tutaj tylko odczytam tytuł. Chodzi mi o udzielenie odpowiedzi – kiedy 
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zostanie utworzona ewidencja zmeliorowanych gruntów i obszarów, na które korzystny wpływ 

wywierają urządzenia melioracji wodnych szczegółowych? W załączeniu wniosek starostwa, gdyż 

starostwa są zobligowane do wydania decyzji dla prywatnych użytkowników rowów melioracyjnych 

a nie mają tego wykazu. Ja to składam i proszę o udzielenie odpowiedzi na piśmie. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Pan Radny Władysław Dajczak.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Władysław Dajczak: Dziękuję bardzo Panie Przewodniczący. 

Chciałbym zwrócić się z wnioskiem do Zarządu Województwa w sprawie niezmiernie istotnej 

dla mieszkańców Strzelec Krajeńskich. Chodzi o drogę krajową 22 i rozwiązanie problemu, który 

od kilku lat, z wiosną przez cały sezon turystyczny, w sposób straszliwy – tak, nie boję się użyć tego 

słowa – utrudnia życie mieszkańcom Strzelec, ale myślę nie tylko. Przecież chodzi o drogę 22, czyli 

drogę historyczną, jak niektórzy mówią, Berlin – Królewiec. Tysiące turystów latem przejeżdżających. 

Fakt, że obwodnica Strzelec nie znalazła się w dokumentach strategicznych ani krajowych, 

ani wojewódzkich, jest tematem bardzo trudnym dla mieszkańców Strzelec, ale władze Strzelec próbują 

ten temat w jakiś sposób rozwiązać. I takim rozwiązaniem tego tematu jest propozycja, aby wesprzeć 

władze Strzelec co do proponowanych rozwiązań, czyli tej historycznej, nazwijmy to tak, kostki 

brukowej w Strzelcach, która co roku – kilkukrotnie w czasie od wiosny do jesieni jest przekładana. 

W związku z tym, że tysiące, kilkanaście tysięcy samochodów co dobę przejeżdża, ona tego nie 

wytrzymuje. Poza tym pękają mury w centrum miasta. W związku z tym jest propozycja, jest prośba 

władz miasta, aby wesprzeć takie działanie, które pozwoli aby Generalna Dyrekcja Dróg Krajowych 

i Autostrad zgodziła się na to, aby ta droga w pozazabytkowej części miasta była pozbawiona tego 

bruku, natomiast została wyasfaltowana. To już w znacznej mierze rozwiąże problem tego, 

że od wiosny trwają ciągłe remonty tej drogi. Miasto jest zakorkowane. Nie można przez nie przejechać. 

Odbija się to na ruchu turystycznym i nęka mieszkańców do takich sytuacji, że podejmują protesty 

w tej sprawie. W związku z tym prośba do Zarządu Województwa, aby wesprzeć działania Burmistrza 

Strzelec w kwestii poparcia takiego rozwiązania dla miasta Strzelce. Przypomnę tylko, że takie 

spotkanie organizował również Pan Radny Komarnicki – wszystkich radnych północnej części 

województwa i również ta myśl, ten wniosek został mocno wsparty. Bardzo liczymy na wsparcie również  

Zarządu Województwa w tej kwestii. Dziękuję bardzo.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Pan Radny Kowal, potem Pan Radny Kościk, potem Pan Radny Jędrzejczak. Czy ktoś z Państwa 

Radnych chciałby jeszcze? Dobrze, zapisuję. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sławomir Jan Kowal: Ja oczywiście przekażę pisemnie 

interpelację. Prośba do Pani Marszałek o wsparcie władz Żagania i powiatu żagańskiego w dążeniu 

do tego, by Zakład Ubezpieczeń Społecznych w powiecie żagańskim otworzył swój punkt, swoją 

placówkę.  W ponad 83 tys. powiecie żagańskim nie ma takiej placówki i to jest naprawdę karygodne. 

Ze spotkania, z informacji uzyskanych od samorządowców lokalnych wiem, że dyrekcja 

z zielonogórskiego ZUS unika spotkań. Bardzo proszę o interwencję. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Pan Radny Kościk, przygotowuje się Pan Radny Jędrzejczak.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Dwa pytania do Pani Marszałek. Pierwsze: 

3 lutego 2015 roku Pan Waldemar Stępak został powołany na stanowisko Dyrektora Wojewódzkiego 

Urzędu Pracy. Wcześniej przez półtora roku pełnił funkcję pełniącego obowiązki. Chciałem zapytać 

Panią Marszałek – dlaczego w tej bardzo ważnej jednostce nie przeprowadzono konkursu, albo jeśli 

ten konkurs był –  dlaczego nie został rozstrzygnięty? Czy Pan Dyrektor Wojewódzkiego Urzędu Pracy 

ma pełne kwalifikacje, żeby w przypadku konkursu uczestniczyć? I nie bardzo rozumiem samej 

procedury przez 1,5 roczne takie „zasiedzenie” na stanowisku, tak mniej więcej jakieś enuncjacje 

medialne, że tak długo pełnił tę funkcję. Dlaczego wcześniej po prostu nie wyłoniono dyrektora 

w normalnym postępowaniu konkursowym? Drugie pytanie, Pani Marszałek, dotyczy kierunku 

lekarskiego. Uniwersytet Zielonogórski ogłosił nabór na 2015 rok i z przykrością stwierdzam, 

że uniwersytet milczy, jeżeli chodzi o kierunek lekarski. Co stoi na dzień dzisiejszy na przeszkodzie, 

by maturzystów, przede wszystkim tegorocznych maturzystów, no jest już luty - oni już powoli dokonują 

wyboru uczelni/kierunków, poinformować, że taka możliwość istnieje albo powiedzieć, że po prostu 

w tym roku tego naboru na ten wydział, na ten kierunek nie będzie. Dlaczego Pani Marszałek sprawa 

w tej bardzo żywotnej dla województwa materii ciągnie się przez kilka lat? Zwłaszcza, że bardzo często 

wiemy, że na przeszkodzie stoją środki finansowe. W tym wypadku nie ma takiego zagrożenia, 

bo korzystamy ze sławnego „bonusu” za sprawne wdrożenie listy indykatywnej. Czy ma Pani wiedzę, 

Pani Marszałek, czy ministerstwo ustaliło limity? Jak mnie pamięć nie myli, Ministerstwo Zdrowia 
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ostatecznie ustala limity naboru na kierunki lekarskie w całym kraju. Jeżeli nie, to kiedy ministerstwo 

podejmie taką decyzję? Czy w ogóle podejmie? Czy gotowa jest baza dydaktyczna dla przyszłych 

studentów tego kierunku lekarskiego i czy mamy spełnione limity, jeżeli chodzi o samodzielnych 

pracowników naukowych? Mówiąc o bazie dydaktycznej, ja mam na myśli zarówno budynek 

dydaktyczny jak i poszczególne wydziały czy oddziały w szpitalu w Zielonej Górze, w SPZOZ Szpital 

Wojewódzki, który zapewne na tych oddziałach będzie pełnił funkcję szpitala uniwersyteckiego 

dla potrzeb kształcenia przyszłych lekarzy. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Radny Jędrzejczak, 

następnie Radny Ciemnoczołowski.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: Panie Przewodniczący. Szanowna Pani 

Marszałek. Na poprzedniej sesji Sejmiku bardzo wiele czasu poświęciliśmy na informacje na temat 

rozwoju gospodarczego województwa lubuskiego, w tym na temat możliwości wydobycia 

i koncesjonowania wydobycia, i poszukiwania złóż miedzi. Ale w tym samym czasie w województwie 

lubuskim są wektory wzrostu, bo są miasta, w których gospodarka, przemysł funkcjonuje i to z udziałem 

kapitału zagranicznego. Mam tutaj na myśli Kostrzyn. W ciągu ostatnich kilkunastu lat, decyzjami 

zarówno województwa ale też i decyzjami centralnymi, zostały zmodernizowane i przebudowane drogi 

krajowe nr 22 i 24. Droga biegnąca z Gorzowa przez Witnicę do Kostrzyna. W końcu droga nr 22 jest 

traktowana jako najbliższe połączenie trójmiasta i północno-wschodniej części Polski z granicą 

państwa. Stąd też decyzja Rządu Polskiego o budowie przejścia granicznego w Kostrzynie. 

O ile w części udało się zrealizować te inwestycje drogowe, o tyle wąskim gardłem pozostaje brak 

decyzji, mimo zapewnień Prezesa Rady Ministrów Pana Donalda Tuska sprzed kilkunastu miesięcy 

o tym, że most w Kostrzynie realizowany będzie. Dzisiaj Kostrzyn jako 18 tys. miasto jest miastem , 

w którym bezrobocie jest na niezwykle niskim poziomie. Inwestorzy, z uwagi na położenie 

i przychylność władz miasta bardzo chętnie lokują tam swoje inwestycje. Nie mniej jednak, po stronie 

niemieckiej została wykonana modernizacja drogi i doprowadzona została prawie do granicy polsko-

niemieckiej. Nie mniej jednak, ta droga wraca na stary most, który nie spełnia norm, które są niezbędne 

do tego, żeby gospodarka związana ze strefą ekonomiczną słubicko-kostrzyńską, która ma swoje 

oddziały w Słubicach ale też i w Gorzowie, żeby ta droga, która jest do tego przystosowana i droga 22, 

i droga 24, ale też droga powiatowa, żeby te drogi biegły do mostu granicznego nowowybudowanego, 

który będzie łączył Kostrzyn i północną część województwa lubuskiego i południową część 
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województwa zachodniopomorskiego. Chcę przypomnieć, że również i tam istnieje gospodarka i to na 

dużą skalę, zarówno w Dębnie ale przede wszystkim w Barlinku. Dlatego też atrakcyjność położenia 

tej części strefy ekonomicznej w Kostrzynie jest mniejsza z tego prostego względu, że tiry, które 

potrzebują, a ich są tysiące, które każdego dnia przyjeżdżają i wyjeżdżają ze strefy, muszą, żeby 

przekroczyć granicę jechać aż do Świecka. Efekt tego jest taki, że koszty transportu są zawyżane 

poprzez brak decyzji. Ja wiem, że ta inwestycja jest wpisana w dokumenty strategiczne województwa 

lubuskiego. Nie ma jej w dokumentach centralnych. Dlatego zwracam się do Pani Marszałek 

o odpowiedź – jakie ma zamiar Zarząd w najbliższym czasie podjąć kroki, żeby odblokować możliwości 

rozwojowe tego regionu województwa lubuskiego. I sprawa druga – jakie działania były podjęte do tej 

pory przez Zarząd Województwa, żebyśmy mogli Kostrzynowi i strefie ekonomicznej, inwestorom i tym 

tysiącom pracowników, którzy tam są, odpowiedzieć - co dalej z ich inwestycjami, z ich opłacalnością. 

Na koniec chcę przypomnieć, że przejście kolejowe Kostrzyn – Niemcy jest najbardziej frekwencyjnym 

przejściem kolejowym w Polsce. Codziennie to przejście kolejowe przekracza ponad 8 tys. ludzi – 

przejeżdża przez granicę do Berlina i nie tylko do Berlina, i z powrotem. Dlatego też dla rozwoju 

gospodarczego, dla tych słynnych PIT-ów, CIT-ów i zatrudnienia, i zmniejszania bezrobocia rozwój tego 

regionu i tego wąskiego gardła, jakim jest dzisiaj brak pełnowymiarowego i pełnonośnego mostu 

w Kostrzynie, jest rzeczą jedną z najważniejszych dla rozwoju gospodarczego naszego regionu. 

Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Dziękuję bardzo. 

Raz jeszcze proszę Szanowne Koleżanki i Kolegów, by zwięzłość wypowiedzi a rozwlekłość na piśmie, 

by nie było zawsze tego dysonansu czasami, bo czasami tak się pojawia. Radny Ciemnoczołowski, 

potem Radny Kruczkowski, potem Radny Ardelli, Radny Fedko i Radny Marcinkiewicz. Ktoś musi 

mikrofon podać Panu Radnemu Ciemnoczołowskiemu. Bardzo proszę, by ktoś z obsługi Urzędu był 

w gotowości. Niech może Pan pilnuje, bo kobiety powinny odpoczywać.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Dziękuję bardzo. 

Wsłuchując się w prośbę Pana Przewodniczącego, ja swoje interpelacje przekażę na piśmie. Chciałem 

tylko zasygnalizować jedną dosyć istotną sprawę a dotyczy ona szerokopasmowego Internetu. 

Inwestycja jedna z nielicznych w kraju, głośno omawiana nie tylko u nas w regionie. Natomiast trafiają 

do mnie i trafiały wcześniej, jeszcze jako burmistrza, informacje czy zapytania od mieszkańców – 

co dalej? Znaczy jest sieć szkieletowa położona ale w tej chwili, o ile wiem, może to się zmieniło, jest 
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bardzo małe zainteresowanie firm zewnętrznych, operatorów na tzw. „ostatnią milę”, czyli na to, co jest 

tak naprawdę clue całego przedsięwzięcia. Przecież chodzi o to, żeby z tym Internetem dotrzeć do 

ostatecznego odbiorcy a nie wkopać wyłącznie kable w ziemię. To tyle. Resztę interpelacji przekażę 

na piśmie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Bardzo dziękuję. 

Pan Radny Kruczkowski, następnie Pan Radny Ardelli.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Panie Przewodniczący. Pani Marszałek. 

Najpierw mam pytanie nawiązujące trochę do wypowiedzi Pana Radnego Jędrzejczaka. W związku 

z tym, że do końca stycznia trwały konsultacje związane z Programem przebudowy dróg krajowych 

na lata 2014-2023 – czy Zarząd Województwa również zgłaszał jakieś wnioski w tym zakresie, 

co do budowy czy przebudowy dróg krajowych na terenie województwa lubuskiego? Druga kwestia jest 

pytaniem – na jakim etapie jest projekt „Szlak Keplera – budowa astrobaz na terenie województwa 

lubuskiego”? Kolejna kwestia, to jest wniosek o to, żeby zorganizować w Gorzowie debatę na temat 

projektu Planu Zarządzania Ryzykiem Powodziowym dla regionu wodnego Warty. Ten program jest 

w tej chwili w trakcie wyłożenia i konsultacji społecznych, ponieważ dotyczy on generalnie rzeki Warty 

i Noteci. Celowym by było, żeby taką debatę zorganizować w Gorzowie, z udziałem zarówno 

przedstawicieli Zarządu Województwa, właściwych dyrektorów departamentów ale także z udziałem 

zainteresowanych powiatów i miast. Takie wnioski już do nas jako radnych wpływały, że są liczne uwagi 

w tym zakresie. Myślę, że gdyby doszło w miesiącu marcu, no bo to trzeba jeszcze RZGW Poznań 

do tego doprosić, to byłoby to bardzo sensowne spotkanie, gdyby jeszcze uwzględnić tam program 

zagospodarowania, przy okazji, Warty i Noteci pod kątem tego szlaku E-70, to byłby już chyba komplet 

dyskusji na ten temat w tym zakresie. I ostatnia kwestia. Zgłaszam interpelację, żeby wpisać 

do Strategii Rozwoju Województwa oraz Planu Zagospodarowania Przestrzennego północną 

obwodnicę Gorzowa. Ten temat już od kilku lat był dyskutowany. Efektem tej dyskusji na poziomie 

lokalnym jest wpisanie do studium zainteresowanych gmin: Kłodawa i Santok, przebiegu wstępnego 

tej obwodnicy. Jeśli chodzi o teren gminy Kłodawa to jest to zapisane jako droga krajowa 22a, to mówię 

tak przy okazji, bo już Pan Dyrektor Hamera dotarł. I również jest ten przebieg wstępnie zaznaczony, 

aczkolwiek należałoby na pewno zrobić dokumenty wtórne w postaci studium i założeń techniczno-

ekonomicznych. Ja tę interpelację wraz z załączoną mapą, ze studium, przekażę na ręce Pani 

Marszałek. Dziękuję. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tylko raz jeszcze 

Państwu przypominam, że tą podstawową formą jest zapytanie radnego. Bardziej rozbudowaną – 

interpelacja. Tą najbardziej rozbudowaną jest wniosek. By używać właściwych nazw. Wniosek to jest 

ta forma, zgodnie ze Statutem, o najwyższym poziomie z szerokim uzasadnieniem. Pan Radny Ardelli, 

następnie Pan Przewodniczący Fedko, potem Pan Radny Marcinkiewicz.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Króciutko. Nie będę klasyfikował tego zapytania, 

ale to zapytanie będzie do Pani Marszałek – czy członkowie Zarządu Województwa Lubuskiego 

dysponują kartami kredytowymi? Jeżeli tak, to który z członków i jakie kwoty dyspozycyjne mają na 

tych kontach i czy pracownicy urzędu też mają takie karty? To na piśmie złożę. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Bardzo dziękuję. 

Pan Przewodniczący Fedko. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Panie 

Przewodniczący. Wysoki Sejmiku. Ja mam zapytanie dotyczące sytuacji na rynku pracy długotrwale 

bezrobotnych, bez kwalifikacji, 50+ oraz niepełnosprawnych. Przeanalizowałem ostatnio dane 

statystyczne, one są bardzo interesujące i pozytywne. Mianowicie bezrobocie w województwie 

lubuskim od grudnia 2010 do listopada 2014 spadło o 12.614 osób. To jest zjawisko bardzo pozytywne. 

Natomiast niepokojący jest fakt, że w niektórych grupach bezrobotnych a mianowicie w kategorii 

powyżej 50 roku życia długotrwale bezrobotnych, bez kwalifikacji zawodowych i niepełnosprawnych, 

sytuacja, o ile się nie pogorszyła, a w paru przypadkach się pogorszyła, to w innych grupach jest status 

quo. W związku z tym dokładne pytanie przekażę w formie zapytań, żeby mi odpowiedzieć: jakie 

działania były podejmowane, czy są podejmowane, jak były programy realizowane, jakie przyniosły 

efekty, bo myślę, że chyba tymi grupami należałoby się zająć. I drugie zapytanie, wprawdzie już mówił 

o tym Pan Radny Kościk, ono dotyczy właśnie trybu powołania Dyrektora Wojewódzkiego Urzędu 

Pracy. Zdaje się, że z ustawy jest obowiązek przeprowadzenia konkursu na to stanowisko. Ja myślę, 

że sprecyzuję to już pisemnie. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny 

Marcinkiewicz.  
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Radny Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Panie Przewodniczący. Szanowni 

Państwo. Moją interpelację a właściwie wniosek, kieruję do Pani Marszałek i do Zarządu. Dotyczy 

to tego, że w mojej ocenie przynajmniej, wobec całkowitego fiaska dotychczasowej Strategii Rozwoju 

Lotniska w Babimoście niezbędne jest, myślę, podjęcie różnych działań, o których, póki co, 

nie słyszymy. Zaangażowane środki inwestycyjne, jak i to co dopłacamy chociażby w roku bieżącym 

oznacza, że do każdego biletu dopłacamy 500 zł. Mój Boże, to są naprawdę duże pieniądze. 

Ja rozumiem, że jest to pewien stan. Rozumiem, że strategia która była przyjęta, nie sprawdziła się. 

Sądzę również, że jeżeli mamy w tej chwili luty i pewne rzeczy muszą być podjęte, warto żebyśmy 

uzyskali taką informację również w kontekście tego: co dalej się będzie działo, jakie finansowanie jest 

niezbędne, jakie kroki trzeba podjąć żeby nie udawać, że nie ma tego tematu. Dziękuję uprzejmie.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy ktoś z Państwa 

Radnych chciałby jeszcze zadać pytanie, złożyć interpelację bądź wniosek? Jeszcze Pan Władysław 

Dajczak po krótkim namyśle.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Władysław Dajczak: Krótkie pytanie Panie Przewodniczący. 

Chodzi mi o drogę nr 163  Strzelce Krajeńskie – Barlinek i Drezdenko. W dniu wczorajszym ta droga 

raczej przypominała tor lodowy niż drogę dla pojazdów. Przez cały dzień otrzymywałem telefony 

od mieszkańców Strzelec – dlaczego nikt tej drogi nie sypie. Faktycznie do wieczora nie pokazała 

się żadna piaskarka a był dosłownie lód. Kto był za to odpowiedzialny i dlaczego nie była sypana?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Wszystkie wnioski i interpelacje Państwa, też złożone w kadencji 2014-2018, znajdują się na stronie 

BIP Urzędu. Wszyscy Państwo otrzymali na ten temat informacje. www.bip.lubuskie.pl – zakładka 

„interpelacje i wnioski Radnych Województwa Lubuskiego kadencji 2014-2018”. Także to zostało 

spełnione. Przypominam, zwracam uwagę na błędy ortograficzne i interpunkcyjne, bo potem mówią, 

że Radni Sejmiku mają być wzorem a nie są. Niezwłocznie po otrzymaniu odpowiedzi 

na wniosek/interpelację pracownik Biura zamieszcza je i również przekazuje drogą pocztową. 

Ten przytyk dotyczący błędów ortograficznych i interpunkcyjnych to tak głośno do siebie samego , 

bo nie jestem bezbłędnym radnym.  

 

Interpelacje i wnioski złożone przez radnych na piśmie stanowią załącznik nr 14 do protokołu. 
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Do punktu 4.  

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Panią Marszałek 

Elżbietę Annę Polak bardzo proszę o zabranie głosu.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Panie Przewodniczący. Dostojni Radni. 

Szanowni Goście. W okresie międzysesyjnym Zarząd Województwa odbył 9 posiedzeń, podjął 115 

uchwał i rozpatrzył 126 innych ofert i wniosków. Wszystkich oczywiście nie będę omawiać, jest olbrzymia 

skala ale te najważniejsze w ramach LRPO dotyczą właśnie Państwa zabiegów w zakresie zwiększenia 

budżetu na poprawę dostępności infrastruktury transportowej. Na drogi zwiększyliśmy dofinansowanie 

o 27 mln zł, zwiększając dofinansowanie projektów z kwoty 85% do 99%. Między innymi dofinansowanie, 

już decyzja Zarządu zapadła, dla projektu w Żaganiu w pasie drogi nr 296, modernizacja na kwotę 

1.175 tys. Także wzmocnienie drogi nr 276 w Krośnie Odrzańskim, dofinansowanie 4.703 tys. Pozostałe 

projekty są w trakcie oceny ale już budżet zwiększyliśmy o taką kwotę. W ramach Departamentu 

Europejskiego Funduszu Społecznego 2 projekty dostały dofinansowanie w zakresie projektów 

systemowych: Deszczno, Bogdaniec i Nowa Sól na łączną kwotę 1.106 tys. Też padły tutaj interpelacje 

i pytania dotyczące aktywnych form przeciwdziałania bezrobociu. W tym roku jest to bardzo szeroki 

wachlarz. Zarząd przyznał już środki finansowe na te działania w wysokości 369 mln zł, z czego 175 mln 

to są środki z PEFRON-u. Te działania będą realizowane w oparciu o plan na rzecz zatrudnienia na rok 

2015. Także od razu odpowiadając na tę interpelację przekażemy ten plan – jakie będą działania 

realizowane. Departament Infrastruktury Społecznej. Została podjęta uchwała w sprawie ustalenia 

specjalności i form kształcenia nauczycieli objętych dofinansowaniem oraz maksymalnej kwoty 

dofinansowania w 2015 roku. Zarząd podjął również uchwałę w sprawie przystąpienia do procedury 

konkursowej na stanowisko Dyrektora Muzeum Ziemi Lubuskiej. Podjęliśmy też uchwałę w sprawie 

powołania Dyrektora Wojewódzkiego Urzędu Pracy w Zielonej Górze. Od razu odpowiem, że zgodnie 

z przepisami prawa, jest to wojewódzka jednostka samorządowa, gdzie tryb pozakonkursowy jest jak 

najbardziej dopuszczalny w granicach awansu wewnętrznego. Każdy z pracowników ma prawo 

do takiego awansu i Zarząd podjął decyzję na podstawie nienagannej pracy, gdy Pan Dyrektor miał 

powierzone obowiązki. Dysponujemy opinią prawną na ten temat i przekażemy również, odpowiadając 

na interpelację Panu Radnemu. Departament Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich. Zatwierdziliśmy 

zmiany w planie działania dla sekretariatu regionalnego tego programu. W zakresie ochrony zdrowia 
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Zarząd przyjął bardzo ważny dokument – Kierunki rozwoju lecznictwa w zakresie chorób układu 

oddechowego. Powszechnie wiemy jakie żniwa przynoszą choroby onkologiczne, głównie rak ale rak 

zajmuje drugie miejsce a tak naprawdę właśnie choroby układu oddechowego są najczęstszą przyczyną 

w naszym województwie śmiertelności. Taki dokument został przyjęty, jak również nasz regionalny 

program „Zdrowe płuca Lubuszan”, za którym też pójdą określone środki finansowe na konkretne 

badania. Kiedyś one były dosyć powszechne, zdjęcia RTG  w każdej gminie, trzeba będzie do tego wrócić. 

Zarząd rozwiązał też problem dotyczący placówki Wojewódzkiego Ośrodka Medycyny Pracy, problem 

kadrowy od kilku lat, gdzie odbyliśmy 6 konkursów bezskutecznie. Kolejny konkurs też bezskutecznie. 

Powierzyliśmy więc obowiązki Panu doktorowi Gajewskiemu. Nie powierzaliśmy w dalszym ciągu 

osobom, które już pełniły takie obowiązki. Będziemy Państwu rekomendować na jednej z kolejnych sesji 

propozycję powołania Lubuskiego Centrum Ośrodków Medycyny Pracy z dwoma oddziałami. Z uwagi 

na te problemy kadrowe, bo Pan doktor Gajewski zgodził się czasowo tylko objąć taką funkcję. 

Jest pracownikiem zielonogórskiego WOMP-u, mieszka w Zielonej Górze ale pomoże nam rozwiązać 

ten problem. Została również podjęta uchwała, o której tak głośno było i dzisiaj na sesji, i 2 lutego. 

Z Panem Waldemarem Taborskim została rozwiązana umowa cywilno-prawna. Departament 

Organizacyjno-Prawny – przede wszystkim kolejne zmiany w Regulaminie Organizacyjnym a mianowicie 

utworzyliśmy Biuro Projektów Własnych. W tym  Biurze Projektów Własnych są te wszystkie dotyczące 

na przykład szlaku Keplera, e-Urząd. Również projekty, które zamierzamy realizować w nowej 

perspektywie a znalazły się na liście projektów kluczowych w naszej Strategii Rozwoju Województwa. 

Pracujemy dalej nad zmianami w regulaminie. Tak jak Państwu odpowiadałam na interpelacje, 

przygotowujemy przede wszystkim zmiany w instytucjonalnym zarządzaniu Regionalnym Programem 

Operacyjnym w nowej perspektywie. Mianowicie tworzymy departament instytucji zarządzającej, 

jak również przymierzamy się do utworzenia Lubuskiego Centrum Przedsiębiorczości, wzorem 

większości województw, ponieważ nowa perspektywa to przede wszystkim  gospodarka, innowacje 

i zwiększone nakłady dla mikro, małych, średnich firm. Chcemy żeby to było w jednym ręku, żeby 

koordynować przede wszystkim wzrost przedsiębiorczości, co będzie skutkowało nowymi miejscami 

pracy. Praktycznie jesteśmy przygotowani. Mamy uchwałę już w Sejmiku gotową w tym zakresie, również 

Statut takiej jednostki. Przedstawimy to na kolejnej marcowej sesji. Oczywiście wcześniej będziemy 

jeszcze rozmawiać na komisjach. Przygotowujemy również Regulamin restrukturyzacji zatrudnienia 

w urzędzie, tak żeby odpowiedzieć skutecznie na problemy związane z wysokimi kosztami administracji 

w urzędzie. Pracujemy nad tym dokumentem. Praktycznie jest cała diagnoza. Audyty wewnętrzne zostały 

już zakończone. W drugiej połowie lutego Zarząd przyjmie nowy regulamin. Inny zakres prac, nad którym 



21 

 

pracujemy – przystąpiliśmy do opracowania Programu Rozwoju Transportu. Ten dokument jest niezbędny 

do procedowania w zakresie konkursów w nowej perspektywie Regionalnego Programu Operacyjnego. 

Tutaj historia związana z Dyrektorem Taborskim. Rozwiązanie umowy 26 stycznia. Rozmowy również 

z Panem Dyrektorem w tym dniu. 28 stycznia spotkałam się ze Związkami Zawodowymi. To spotkanie 

też zakończyło się w dobrej atmosferze. Nie mogliśmy przewidzieć takich zmian, które dzisiaj 

obserwowaliśmy. 2 lutego temat był omawiany na sesji a 4 lutego spotkałam się z lekarzami 

i ordynatorami, którzy byli bardziej zainteresowani rozwojem szpitala, przede wszystkim w zakresie 

tworzenia kierunku lekarskiego, niż sprawami kadrowymi. Wiedzą, że to jest kompetencja Zarządu a nie 

pracowników szpitala. W tym czasie mieliśmy również dzień KGHiM-u na naszej uczelni. Bardzo dobry, 

myślę. Dużym zainteresowaniem cieszyły się zarówno wykłady jak i prezentacja dorobku KGHiM-u. 

Dążymy w ten sposób do podpisania umowy o współpracy pomiędzy uczelnią a KGHiM. Chcemy 

być partnerem tej dużej firmy. W zakresie Przewozów Regionalnych wiemy, że bardzo duże koszty 

ponosimy na Przewozy Regionalne. W budżecie co roku zwiększamy środki. W tej chwili to jest ponad 

40 mln do samych przewozów a jeszcze za tym też idą inwestycje. Zakupy inwestycyjne, zakupy 

pociągów, szynobusów i modernizacja linii kolejowych. Umowa jest już podpisana. W terminie 

późniejszym była podpisana, ale postawiliśmy konkretne warunki dla Przewozów Regionalnych. 

Mianowicie chcemy przewidywalności kosztów dostępu do infrastruktury. Zgodził się z nami Prezes 

Przewozów Regionalnych w tym zakresie, bo faktycznie też jest to spółka państwowa a jesteśmy 

zaskakiwani ciągłym wzrostem kosztów dostępu do torów, że tak powiem. Jako region lubuski 

zasługujemy na inne traktowanie w tym zakresie, ponieważ wykonaliśmy bardzo dużo inwestycji na liniach 

kolejowych. Na trasie 164 km współfinansowaliśmy wszystkie projekty PLK kwotą 50%. 

To tak odpowiadając też Radnemu Ciemnoczołowskiemu na interpelację. Również inne jeszcze warunki, 

co do których umówiliśmy się, że znajdą się w umowie. Na razie to jest porozumienie. Celem tego 

porozumienia z Przewozami Regionalnymi jest przede wszystkim oddłużenie tej spółki. Dług jest potężny 

– 800 mln. Natomiast w umowie już będą nasze konkretne warunki, dotyczące lubuskiego, gdzie przede 

wszystkim zależy nam na tym transporcie intermodalnym. On będzie polegał na tym, że tam gdzie linie 

są nierentowne, bo znamy takie przypadki. Państwo też nie raz mi sygnalizujecie, że szynobus wozi tylko 

maszynistę na jakimś określonym odcinku a na innej trasie – np. 203 na północy nie mieści pasażerów 

więc na tych odcinkach nierentownych mogą być to busy Przewozów Regionalnych z napisem „przewozy 

regionalne”. Będzie to zadanie Przewozów Regionalnych, abyśmy my na tym, jako pasażerowie 

i mieszkańcy nie ucierpieli – nie będzie zmniejszana liczba połączeń ale będą pojazdy i ich natężenie 

przekierowywane tam, gdzie jest faktyczna potrzeba. Stąd też ten celowy monitoring. Celowy, czyli 
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właśnie w takim znaczeniu jak przedstawiłam. W takim celu będzie on w sposób taki szczególny 

prowadzony nie tylko przez pracowników ale również przez audyty zewnętrzne. Będzie to wydatek 

po stronie Przewozów Regionalnych. My oczywiście też będziemy mogli sprawdzać. Będzie to temat cały 

czas gorący. Będę o nim sygnalizować, ponieważ za chwilę będziemy negocjować umowę. Będziemy 

również uruchamiać projekty. Będziemy kupować kolejne pociągi. Będziemy więc stawiać również 

wymagania, bo jest to bardzo kosztowne dla budżetu województwa.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Można prosić Pani 

Marszałek o finiszowanie? 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Dobrze.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przepraszam bardzo. 

Nie wypada kobiecie zwracać uwagi.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Więc jest zrozumienie ze strony 

Przewozów Regionalnych i myślę, że warto, bo tam są grube miliony, warto o tym naprawdę dyskutować. 

Na temat miedzi bardzo dużo mówiliśmy też na ostatniej sesji więc nie będę tego referować. O bezrobociu 

też już nas Pan Radny Fedko poinformował, że spadło, jest bardzo niskie. O tym mówiliśmy 

na konferencjach prasowych. Ogłosiliśmy konkursy. Po przyjęciu budżetu mogliśmy już to zrobić 

w obszarze polityki społecznej, w obszarze sportu, działań sportowych – mamy kilka programów. Również 

w obszarze promocji, gdzie jeszcze trwa nabór do 11 lutego. Odbyły się też bardzo ważne spotkania 

w tym czasie, między innymi z radcą handlowym ambasady kanadyjskiej, który złożył taką deklarację 

i poparcie w sprawie inwestycji w miedź w naszym regionie. Chodzi o firmę Miedzi Cooper. To jest jak 

gdyby umocowanie jej tutaj w regionie. Uczestniczyliśmy w targach Grüne Woche. W dalszym ciągu 

też rozmawiamy na temat energetyki, kompleksu energetycznego Gubin – Brody. Naszym ambasadorem 

w tej sprawie w rządzie jest Pan Marszałek Zych, który cały czas pilnuje tych naszych spraw, ponieważ 

też czytamy różne informacje na temat kopalni w innych województwach, elektrowni niemieckiej 

i tak dalej. Cały czas tu trzymamy ręce, pilnujemy tej sprawy. O promocji mówiłam. Jest przyjęty 

Regionalny Program Operacyjny – 13 stycznia. Już dzisiaj Państwa zapraszam 23 lutego na tej sali 

odbędzie się inauguracja – prezentacja Regionalnego Programu. To będzie początek naszej kampanii 

informacyjno-promocyjnej, bo faktycznie będzie bardzo dużo działań finansowanych z tego programu, 
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dużo więcej niż w dotychczasowej perspektywie. W zasięgu ręki też są programy krajowe a program 

Cyfrowa Polska już jest aktywny i są już konkursy i nabory. Spotkania z naszymi partnerami z Francji, 

również z przedsiębiorcami, instytucjami okołobiznesowymi. Gościliśmy też Marszałka Województwa 

Świętokrzyskiego. Wymieniamy się doświadczeniami. W zakresie ochrony zdrowia odbyliśmy tutaj 

promocje transplantacji, transplantologii ale również walki z rakiem – pakietu onkologicznego. Także 

bardzo dużo w tym zakresie odbyło się spotkań. Kolejne stypendia zostały rozdane. Rozmawialiśmy też 

o kierunku lekarskim i to wielokrotnie. Uniwersytet, jako lider tego projektu, ustanowił swojego 

pełnomocnika. Został nim Pan profesor Izdebski. Moim pełnomocnikiem jest Pan doktor Kotlęga. 

Odpowiadając na interpelację Radnemu Kościkowi chcę tylko powiedzieć, że samorząd wojewódzki jako 

partner projektu wywiązał się ze wszystkich postanowień zawartych w porozumieniu. Zapewniliśmy środki 

finansowe w Wieloletnim Planie Inwestycyjnym – 6 mln. Przekazaliśmy szpitalowi w Zielonej Górze, 

podpisaliśmy ze szpitalem umowę na 22 mln. Z 85% dofinansowania z LRPO  wkład własny z budżetu 

samorządu wojewódzkiego na Instytut Patomorfologii, budowę laboratoriów i dostosowanie bazy. 

Również Zarząd podjął decyzję w sprawie dofinansowania projektu w Gorzowie Wlkp.– modernizacji 

bloku operacyjnego w celu dostosowania też do praktyki studentów z salą audio. Wszystkie te działania, 

do których się zobowiązaliśmy zostały przez nas już wykonane. W tej chwili jest pozytywna opinia Komisji 

Akredytacyjnej. Uczelnia dostała też pieniądze na dostosowanie bazy dydaktycznej, wykonuje w tej chwili 

ten projekt. Jest pełna lista również kadry w zakresie ochrony zdrowia do przyjęcia, która złożyła 

oświadczenia. Dlatego też dostaliśmy pozytywną opinię i w dalszym ciągu teraz procedujemy w już takich 

bardzo szczegółowych sprawach. Szpital teraz musi się wywiązać ze swojej umowy, jak również uczelnia, 

po to, żeby otrzymać zgodę Ministra Nauki i Szkolnictwa Wyższego wraz z limitem środków. Takie pismo 

wyczerpujące do ministerstwa wpłynęło. Robimy wszystko w tym kierunku, żeby nabór był w tym roku. 

Rozmawiałam również z Rektorem Kuczyńskim, że jeżeli będzie zgoda, oczywiście Ministra Nauki 

i Szkolnictwa Wyższego wraz z limitem, to w tym roku jesteśmy gotowi do naboru, który jest bardzo 

oczekiwany przez absolwentów naszych szkół. Kończymy realizację niektórych projektów, niektóre 

się nowe zaczynają. Zwłaszcza w zakresie zabezpieczenia przeciwpowodziowego będzie bardzo dużo 

nowych projektów. Mamy specjalne środki, nie tylko z programu Polska Zachodnia ale też z naszego 

Regionalnego Programu, z programów krajowych, ale też z Banku Światowego, między innymi 

na zabezpieczenie przeciwpowodziowe Słubic – 250 mln zł. Jest zgoda na restrukturyzację Przewozów 

Regionalnych, o tym mówiłam. Nową siedzibę mają celnicy. Otwarcie w tym czasie też było Zakładu 

Gospodarki Odpadami. Promocja regionu lubuskiego na Uniwersytecie Jagiellońskim. Poznaliśmy 

też lubuskich mistrzów sportu. Odbyła się gala z naszym udziałem, pod naszym patronatem. Gościliśmy 
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w regionie Wiceministra Administracji i Cyfryzacji. Tutaj odpowiem na interpelację. Mianowicie 

Pan Minister właśnie na tym spotkaniu promował Program „Cyfrowa Polska” a podczas konferencji 

prasowej też namawiał przedsiębiorców już do składania wniosków i aplikowania w celu budowy 

tej „ostatniej mili”. Myślę, że dlatego w tej chwili było takie małe zainteresowanie, ponieważ przedsiębiorcy 

czekali na dofinansowanie środkami europejskimi. W tej chwili powinno się to ruszyć. W sobotę odbyła 

się tutaj „biała sobota”. Możliwość badań, konsultacji, jak również wysłuchania wykładów. Oczywiście 

na interpelacje Państwa odpowiemy pisemnie, ale to chociaż tak szybko na te, które nie budzą żadnych 

wątpliwości, nie wymagają sprawdzenia. Pani Radna Chinalska pytała o drogę nr 29 - Krosno Odrzańskie 

– nie mam jeszcze informacji, będzie udzielona na piśmie. Radny Dajczak – obwodnica Strzelec 

Krajeńskich. Wystąpiliśmy w ramach konsultacji do Ministra Infrastruktury i Rozwoju, ponieważ nie została 

ujęta w rządowym Programie budowy i modernizacji dróg. Zabiegamy o tą obwodnicę. Radny Kowal – 

oddział ZUS-u. Oczywiście takie starania poczynimy dla Żagania. Radny Kościk, sprawę zatrudnienia 

dyrektora wyjaśniłam. Sprawę kierunku lekarskiego również. Oczywiście w sposób wyczerpujący 

odpowiemy pisemnie. Radny Jędrzejczak – droga nr 22, 24, most w Kostrzynie. Są te zadania 

w Kontrakcie Terytorialnym jako warunkowe. Niestety, nie znajdują się w rządowym programie, dlatego 

w ramach konsultacji wystąpiliśmy o ich ujęcie, ale również prowadzimy rozmowy z naszymi 

parlamentarzystami. Są umówione też spotkania w tym zakresie i walczymy. Radny Ciemnoczołowski – 

szerokopasmowe i „ostatnia mila” to już mówiłam. W dniach 26-27 lutego odbędzie się takie duże 

spotkanie informacyjne na ten temat dla potencjalnych beneficjentów, które organizuje departament. 

Poinformował mnie o tym Pan Dyrektor Sługocki w trakcie. W związku z tym, że się otwiera nowa 

perspektywa, myślę że ten temat również ruszy. Radny Kruczkowski – konsultacje, przekażemy 

na piśmie. Wystąpiliśmy z obszernym pismem. Wszystkie zadania, które mamy w Kontrakcie 

Terytorialnym, jak również te, które są w Strategii Rozwoju Województwa a nie zostały umieszczone 

w rządowym programie. My o nie zabiegamy i w ramach konsultacji, które trwały do końca stycznia, 

wystąpiliśmy w terminie. Wiem, że nasi parlamentarzyści również wystąpili z takimi interpelacjami 

poselskimi i też pisemnie wystąpili. „Szlak Keplera” będziemy musieli realizować metodologią zaprojektuj 

– wybuduj, ponieważ projektant odstąpił od realizacji umowy i w tej chwili zmieniamy przetarg, ponieważ 

takie sytuacje się zdarzają. Mieliśmy takie sytuacje, że wykonawca splajtował w trakcie realizacji projektu. 

Myślę, że zdążymy z tym projektem. Pan Dyrektor kiwa głową, że tak. W tej metodologii jesteśmy w stanie 

do końca tego okresu programowania cały projekt zrealizować. Rzeka Warta – debata wspólnie z RZGW. 

Tak, przyjmujemy, zorganizujemy takie spotkanie. Radny Ardelli – karty płatnicze Zarząd posiada. 

Ja wszystkich szkolę jako długoletni pracownik samorządowy, żeby z nich nie korzystać. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Ja uspokoję, 

że Prezydium Sejmiku nie. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Żeby z nich nie korzystali, bo później 

trzeba się rozliczać i piszą na pierwszych stronach. Płacimy tymi kartami głównie za autostradę, hotele - 

jeżeli się coś zdarzyło, że nie został przelewem zapłacony. To są groszowe sprawy. Oczywiście 

przedstawimy rozliczenie szczegółowe. Na temat bezrobocia, wiemy. Zatrudnienia w WUP, wiemy. Radny 

Marcinkiewicz – Strategia Rozwoju Lotniska. Mamy w tej chwili 3 warianty zmieniające jak gdyby 

strategię. Zarząd, właśnie na środę planowaliśmy duże spotkanie na ten temat z udziałem również Portów 

Lotniczych, co będziemy musieli odwołać w związku z tą debatą w szpitalu. Oczywiście przedstawimy 

radnemu bardzo szczegółowe informacje. Nie sądzę, żeby to było fiasko. Lotnisko należało 

doinwestować. To tylko kwota 12 mln w tej chwili poniesiona na inwestycje, plus dopłata w ramach 

wieloletniej umowy, która kończy się w tym roku. Sprint Air obsługuje loty pasażerskie do końca tego roku, 

więc jest dobry czas na dyskusje, na debatę, co dalej. Mamy kilka propozycji. Między innymi rozmawiamy 

z wrocławskim Portem Lotniczym ale również z przedsiębiorstwem państwowym Porty Lotnicze. 

Spełniamy standardy w tej chwili wszystkie. Oczywiście, wszystko jest możliwe. Możemy też przedstawić 

nasz materiał na jednej z kolejnych sesji w sposób wyczerpujący. I droga nr 163 – to też odpowiemy 

na piśmie. Pozostałe interpelacje również, żeby już nie przedłużać. Bardzo Państwu dziękuję.   

 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 15 

do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję. 

Jak rozumiem, możemy przystępować do następnego punktu naszych obrad. Bardzo dziękuję, jeśli nie 

ma żadnych uwag. Szanowni Państwo, na stronie www.sejmik.lubuskie.pl zostały zamieszczone 

informacje na temat aktualnego stanu wdrażania przez Województwo Lubuskie w latach 2007 – 2013 

programów współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej. Czy ktoś z Państwa Radnych ma pytania 

do przedmiotowej informacji? Są tutaj na sali dyrektorzy: Pan Maciej Nowicki, Pan Dyrektor Paweł 

Sługocki, Pan Dyrektor Marek Kamiński, Pan Dyrektor Józef Giemza. Wszystko jasne. Dziękuję bardzo. 

Informacje na temat aktualnego stanu wdrażania przez Województwo Lubuskie w latach 2007-2013 

programów współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej stanowią załącznik nr 16 do protokołu. 
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Do punktu 4a.  

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie wspierania działań na rzecz 

eksploatacji złóż miedzi i srebra w Województwie Lubuskim. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy w tej sprawie 

są wystąpienia klubowe? To bardzo proszę Pana Przewodniczącego Komisji Gospodarki Wacława Jana 

Maciuszonka o przedstawienie stanowiska i wniosków, informacji. Bardzo proszę o zabranie głosu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Panie 

Przewodniczący. Szanowni Radni. Mówiłbym bardziej śmiało gdyby nasze stanowisko było bardziej 

zdecydowane, jakie chcieliśmy zrobić ale jakieś kompromisy muszą być.  

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek odczytuje projekt 

Stanowiska Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

Projekt stanowiska stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Tak jak 

już wcześniej powiedziałem, chcieliśmy żeby to stanowisko było bardziej zdecydowane, bo uważamy, 

że jest to sprawa niezwykle ważna. Wokół tej miedzi dzieją się różne rzeczy, dziwne rzeczy, choć 

nie wszystko zależy od stanowiska. Myślę, że więcej zależy od działań, dlatego wytypowaliśmy z Komisji 

Gospodarki 3 osoby: moją skromną osobę, Pana Łukasza Mejzę i Pana Sławomira Kowala. 

Wytypowaliśmy taki Zespół, który wspólnie z Zarządem Województwa, z Lubuskim Zespołem 

Parlamentarnym, z Organizacją Pracodawców, ze Stowarzyszeniem Prezydentów, Wójtów i Burmistrzów, 

żeby doprowadzić do właściwego końca w tej sprawie. Czas leci bardzo szybko, mam nadzieję, 

że te działania przyczynią się do rozwiązania tego problemu. Ja tylko proszę o przyjęcie tego stanowiska. 

 

Opinia Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa (pozytywna) stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję. 

Czy Państwo Radni mają jakieś pytania, uwagi do treści stanowiska? Jeśli nie ma, to bardzo proszę Pana 

Przewodniczącego o podjęcie niezwłocznie tych działań dotyczących lobbingu w sprawie miedzi a w ten 

sposób przystąpimy do przyjęcia tego stanowiska. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem tego 
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stanowiska, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Jeśli ktoś jest przeciw, przycisk czerwony 

i podnieść rękę. Kto z Państwa Radnych wstrzymał się, przycisk niebieski.  

Oddało głosy 25 radnych. 

Wszyscy byli za przyjęciem. 

Bardzo dziękuję. Stanowisko zostało podjęte. Myślę, że w którymś momencie pracy Sejmiku jeszcze 

w tym roku Pan Przewodniczący Maciuszonek złoży informację na temat realizacji i prac tego Zespołu.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 lutego 2015 roku w sprawie wspierania działań 

na rzecz eksploatacji złóż miedzi i srebra w Województwie Lubuskim stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

 

Do punktu 5. 

Informacja nt. inwestycji wykonanych na drogach krajowych w 2014 roku i zamierzeniach 

na kolejne lata z podziałem na programy, w ramach których będą realizowane. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo proszę Pana 

Przemysława Hamerę o zabranie głosu a Państwa Radnych ewentualnie o informację na ten temat. 

Bardzo proszę Panie Dyrektorze. 

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Przemysław 

Hamera: Szanowni Państwo, parę słów o inwestycjach, które zostały zrealizowane w roku 2014, 

jak również parę słów na temat zamierzeń inwestycyjnych na rok 2015. Podsumowanie w liczbach 

króciutko. Nowe drogi ponad 37 km to jest fragment największego projektu infrastrukturalnego, który jest 

realizowany w województwie lubuskim i śmiem twierdzić – chyba większego nie będzie. To jest S3 

odcinek, który został w zeszłym roku zrealizowany między Gorzowem a Międzyrzeczem. 

Wyremontowaliśmy w tym roku ponad 12 km dróg. W realizacji jest 55 km, to jest S3. W przetargach 

kolejne ponad prawie 44 km dróg. Ogólny nakład finansowy na remonty i realizację w roku 2014 to 275 

mln złotych. To zdjęcia przedstawiające tą inwestycję, o której wspominałem, czyli odcinek między 

Gorzowem a Międzyrzeczem. Szczegóły co do tego to były 2 kontrakty. Pierwszy kontrakt był realizowany 

przez firmę „Mota-Engil” jako konsorcjum z Przedsiębiorstwem Budowy Dróg i Mostów w Lubartowie. 

Wartość kontraktu 336,  mówię o ogólnej wartości. Drugi kontrakt to były dwa kontrakty o długości 19 km 

realizowane przez firmę „Strabag”. W ramach tego kontraktu również była zrealizowana obwodnica 



28 

 

miejscowości w ciągu drogi krajowej nr 24, mówię tutaj o Skwierzynie. Wartość tego kontraktu 425 mln 

złotych. Oprócz tego najważniejsze remonty, które były wykonane. To są dwa remonty wykonane 

na istniejących obiektach mostowych w Żarkach jak i w Lipinkach Łużyckich, realizowane przez 

Zielonogórskie Przedsiębiorstwo Mostów. Koszt tych remontów to jest ponad 1 mln 400. Parę fotografii, 

efekt tych remontów. Poza tym remonty, które zostały zrealizowane, pozwolą Państwo, że nie będę 

ich wszystkich wymieniał, parę tych remontów było. Wspominałem na łączną kwotę ponad 12 mln złotych. 

Efekt, mamy tutaj Urad, Pław-Gronów. Jakie plany inwestycyjne na rok 2015? To przede wszystkim 

kontynuacja projektu jakim jest S3, czyli tak naprawdę realizacja całego 184 kilometrowego odcinka S3 

przebiegającego przez województwo lubuskie. To terminy dotyczące obwodnicy Gorzowa. Pozwolą 

Państwo, że po kolei z północy na południe przedstawię jak to wygląda w tej chwili. To jest dokończenie 

drugiej jezdni obwodnicy Gorzowa. Termin rozpoczęcia robót - 30 września 2014 roku, zakończenie to jest 

II kwartał roku 2017. Wszystkie te kontrakty oprócz wrocławskich, o których będę jeszcze w późniejszej 

części prezentacji mówił, one tak są zaplanowane, to jest 22 miesiące plus okresy zimowe, one nie 

są wliczane w okres realizacji. To jest 3 miesiące na okres zimowy. Drugą jezdnię obwodnicy Gorzowa 

zrealizuje firma „Dragados”, jest to hiszpańska firma. Wartość kontraktu jest 289. Nadzór będzie 

realizowany przez zielonogórską firmę „Promost”. Kolejny odcinek to jest obwodnica Międzyrzecza. 

Umowa podpisana, termin rozpoczęcia nastąpił 17 listopada 2014, termin zakończenia również II kwartał 

roku 2017. Liderem znana nam firma, która realizowała już kontrakt wcześniejszy na S3, firma „Budimex”. 

Łączna wartość tego kontraktu – 102 mln złotych. Następne odcinki, to odcinek między Sulechowem 

a Nową Solą, on został podzielony na 3 mniejsze odcinki o zbliżonej długości, wielkości. Pierwszy odcinek 

jest od węzła Sulechów do węzła Zielona Góra Północ. W tej chwili jesteśmy po otwarciu ofert. Mamy 

wybraną najkorzystniejszą ofertę. Planowany termin rozpoczęcia robót to jest jeszcze przełom I-II 

kwartału tego roku. Zakończenie tego kontraktu jest to końcówka roku 2017 a dokończenie drugiego 

obiektu, bo w ramach tego kontraktu również już będzie realizowana przeprawa przez Odrę, tj. ostatni 

kwartał roku 2019. Następny odcinek to jest Zielona Góra Północ do węzła Niedoradz. Tutaj planowane 

podpisanie umowy jest na III kwartał tego roku, zakończenie na ostatni kwartał roku 2017. Ostatni odcinek 

to jest między Niedoradzem a Nową Solą, a dokładnie drogą wojewódzką 283. Również podpisanie 

umowy powinno nastąpić do końca II kwartału, natomiast zakończenie robót to jest II kwartał roku 2018. 

Następny odcinek, który został przejęty przez Oddział w Zielonej Górze od Oddziału Dolnośląskiego. 

Oddział Dolnośląski przygotował dokumentację, przeprowadził przetarg, natomiast odpowiedzialnym 

za realizację tego odcinka jest Oddział w Zielonej Górze. Końcówka roku, została podpisana umowa 

na ten kontrakt. Pierwszy odcinek to jest 16,4 km od Nowej Soli, Gaworzyce to jest miejscowość jakieś 
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2,5 km za granicą województwa lubuskiego. Firma, która będzie realizowała ten kontrakt to jest firma 

„Dragados”, firma hiszpańska. Łączna wartość tego kontraktu to jest 355 mln złotych. Tu mamy 

troszeczkę inną sytuację, ten projekt będzie realizowany w systemie zaprojektuj-zbuduj, a dokładnie 

mówiąc optymalizuj-buduj. W związku z tym czas realizacji tego kontraktu jest troszeczkę dłuższy, tam 

jest 30 miesięcy z wyłączeniem okresów zimowych, zakończenie to jest II kwartał roku 2018. Następny 

odcinek, który również będzie realizowany przez Oddział w Zielonej Górze to jest kolejny odcinek między 

Gaworzycami a miejscowością Kazimierzów. Tu sytuacja jest bardzo podobna. W tym samym dniu 

podpisaliśmy również umowę na realizację w systemie zaprojektuj-zbuduj. Te same założenia, 

30 miesięcy z wyłączeniem 3-miesięcznego okresu zimowego. W tym przypadku liderem, który będzie 

realizował to zadanie jest firma polska „Mirbud”. Łączna kwota jest 448 mln złotych. Co jeszcze 

zamierzamy w tym roku realizować oprócz tego najważniejszego projektu? Są to miejsca obsługi 

podróżnych, tzw. MOP-y przy istniejącej drodze S3. To są 3 pary, czyli w sumie 6 MOP-ów przy 

miejscowości Kępsko, Popowo, Marwice. Przypomnę tylko, że Generalna Dyrekcja przeprowadziła 

3 przetargi na wyłonienie wykonawcy, który chciałby być operatorem tych MOP-ów. Te MOP-y, 

to są MOP-y kategorii III, czyli oprócz miejsca parkingowego, toalet jak i małej architektury pozwalającej 

na wypoczynek, zlokalizowana powinna być tam również stacja benzynowa z małą gastronomią. Niestety 

w trzech kolejnych przetargach żadna firma nie była tym zainteresowana. Podjęliśmy decyzję w związku 

z tym o budowie na koszt Skarbu Państwa tych MOP-ów, ale w kategorii I oznaczającej, że będzie tam 

tylko plac parkingowy, mała architektura, toalety, miejsce do wypoczynku, a następnie po zrealizowaniu 

tego zadania spróbujemy jeszcze raz przeprowadzić postępowania przetargowe mające na celu 

wyłonienie operatorów, którzy zdecydują się na budowę stacji benzynowych i małej gastronomii. 

Ogłoszenie o przetargu było w styczniu. Otwarcie ofert powinno być na koniec I kwartału. Realizacja – 

18 miesięcy od dnia podpisania umowy. Z większych planowanych elementów, które powinny 

być realizowane jeszcze w tym roku, to jest wymiana dylatacji na drodze krajowej nr 18. Mówię o odcinku, 

który został zrealizowany w roku 2006. Technologia nawierzchni betonowej zakłada co 6, 7 lat wymianę 

tych dylatacji więc w tym roku również nastąpi wymiana tych dylatacji. Przetarg odbędzie się w roku 2015, 

także w tym roku powinna odbyć się wymiana dylatacji. Będziemy jeszcze również kontynuować remont, 

przebudowę w miejscowości Torzym. To jest na drodze krajowej nr 92. Długość całej inwestycji prawie 

5 km. Planowany termin zakończenia tego zadania, tj. III kwartał roku 2015. Całość zadania realizuje 

firma „Eurovia”. Pierwszy etap został już zrealizowany do końca zeszłego roku. W tej chwili jest 

to przebudowa, zakres tych robót, które odbędą się w tym roku, jest przede wszystkim przebudowa 
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skrzyżowania z drogą wojewódzką w miejscowości Torzym. Parę slajdów dotyczących tej przebudowy. 

Dziękuję.  

 

Informacja nt. inwestycji wykonanych na drogach krajowych w 2014 roku i zamierzeniach na kolejne lata 

z podziałem na programy, w ramach których będą realizowane stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Chciałbym na początek Panie Dyrektorze bardzo Pana prosić, byśmy w jakimś innym trybie uzgodnili, 

żeby spotkać się w Krośnie Odrzańskim z Panem Dyrektorem i z wieloma radnymi, którzy w tej kwestii 

pisali, obwodnicy Krosna, żeby spotkać się i rzeczowo porozmawiać jak ta sytuacja wygląda. Ja pozwolę 

sobie skoordynować i uzgodnić. Wszystkich radnych zainteresowanych obwodnicą Krosna Odrzańskiego 

zaprosimy na to spotkanie a jednocześnie jak jestem przy głosie, bo myślę, że Państwo radni będą pytali. 

Czy jest możliwa, taka negocjacja z Dyrekcją w Warszawie by te wstępne warunki na te MOP-y, na stacje 

benzynowe uległy lekkiemu obniżeniu w województwie lubuskim chociażby, byśmy my korzystający 

z tych dróg aż tak bardzo nie cierpieli? Bo tak naprawdę to czekamy na lepsze wpływy środków 

ale w gruncie rzeczy my korzystamy z tego. Województwo lubuskie jest mniej zasobne, też pamiętajmy.  

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Przemysław 

Hamera: To od razu odpowiadam. Te przetargi, które zostały zorganizowane łącznie z tym ostatnim, 

one są na minimalnych warunkach, na minimalnych. Dzierżawa, koszt dzierżawy tego terenu to jest  

1 tys. złotych. Dzierżawa za 1 tys. złotych w kategorii C, najniższej jaka jest w ogóle dopuszczalna. Myśmy 

uzgodnili to,  plus 0,2 % od obrotu. To są minimalne nasze warunki, które kiedyś to było 3% od obrotu, 

od sprzedaży paliw płynnych. Nawet przy tak niskich warunkach finansowych nie było zainteresowania. 

Ja spotkałem się z przedstawicielami firm, które byłyby tym zainteresowane. Odpowiedź była prosta - 

dostępność tej drogi jest tak duża, zaraz wytłumaczę o co chodzi z tą dostępnością, że oni średnio 

tym są zainteresowani. Dostępność oznacza to, że na szlaku drogi  krajowej nr S3 jest bardzo dużo 

węzłów, a przy każdym węźle istnieją już stacje benzynowe i to powoduje, że ci przedsiębiorcy, którzy 

byliby zainteresowani, ich zainteresowanie jest mniejsze. Natomiast, podjęliśmy to działanie, o którym 

mówiłem, że w tej chwili sami zrealizujemy ten podstawowy element, co też w pewnym sensie obniży 

koszty związane z inwestycją jaką jest budowa całego MOP-u i mam nadzieję, że to polepszy jakby 

sytuację i zachęci tych inwestorów do zainwestowania. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pani 

Radna Kucharska, Pan Radny Wołowicz, Pan Radny Ardelli, Pani Radna Chinalska.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Mam pytanie właśnie do Pana Dyrektora 

odnośnie drogi krajowej 22. Jestem tu już po raz trzeci, trzecią kadencję Radną i od 6 lat bodajże zadaję 

to samo pytanie i teraz pytam ponownie Pana Dyrektora – dlaczego nie udaje nam się przekonać 

Generalnej Dyrekcji Dróg o ujęcie w dokumentach, nawet rządowych, budowy obwodnicy Strzelec 

i czy Wy Państwo wnioskując o budowę tej obwodnicy, zwracaliście się z prośbą do samorządów 

lokalnych, do wojewódzkiego samorządu, być może do przedsiębiorców o jakieś wsparcie i zaznaczenie 

ważności tej drogi. Ruch jak wie Pan pewnie wzrasta bardzo mocno. Strzelce są zakorkowane w tej chwili 

i jeszcze nawierzchnia bruku pogarsza tę sprawę. Czy jest jakaś szansa i możliwość, żeby faktycznie 

przystąpić do budowy tej obwodnicy? Dziękuję. 

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Przemysław  

Hamera: Może od razu odpowiem.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak, bardzo proszę 

o krótkie odpowiedzi. 

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Przemysław 

Hamera: To znaczy, tak naprawdę to nie Generalna Dyrekcja Dróg Krajowych, ani oddział, ani centrala,  

nie jest tym, który tworzy Program Budowy Dróg. Program Budowy Dróg jest tworzony przez ministra 

odpowiedzialnego za pełnomocnika ds. budowy dróg, czyli tak naprawdę Ministerstwo Infrastruktury 

i Rozwoju. Wielokrotnie zwracaliśmy się o wpisanie tej inwestycji do tego programu. W ostatnim czasie 

nawet sam osobiście spotkałem się z Panem Ministrem Rynasiewiczem, złożyłem wniosek, który zawierał 

szereg inwestycji, które powinny być realizowane w województwie lubuskim. Jak będą Państwo 

zainteresowani, które to inwestycje, jak zostało to wyliczone, udostępnię ten materiał.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję. 

Pan Radny Wołowicz, następnie Pan Radny Ardelli. 
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Radny Województwa Lubuskiego Franciszek Wołowicz: Dziękuję. Mam pytanie do Pana Dyrektora – 

macie Państwo w programie na ten rok naprawę dylatacji na drodze krajowej nr 18, przy czym to chyba 

informacja nieścisła, bo to jest tylko jezdnia północna. Mi chodzi o jezdnię południową. Skandaliczny stan 

tej jezdni urąga jakby powadze Państwa Polskiego, mówiąc górnolotnie ale niewiele przesadzam. 

Naprawdę niewiele, mamy mnóstwo zgłoszeń od przedsiębiorców, od ludzi którzy muszą z tej drogi 

korzystać niemal na co dzień. Żary są dużym ośrodkiem przemysłowym, prężnym w związku z tym 

w największym stopniu Żary cierpią na tym. Nie tylko na wizerunku, ale i gospodarczo. Rozumiem, 

że nie ma w najbliższych planach budowy tej nitki południowej, ale czy wobec tego nie najwyższy czas 

na to aby podjąć po prostu decyzję wyłączenia nitki południowej z ruchu do czasu jej budowy 

czy generalnego remontu i puścić cały ruch od granicy do rozjazdu na A4 po prostu tą jedną północną 

nitką. Unikniemy naprawdę kompromitacji jako Państwo Polskie na dłuższą metę. Dziękuję.  

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Przemysław 

Hamera: Od razu odpowiem.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo proszę.  

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Przemysław 

Hamera: Więc tak, jeżeli chodzi o A18 – stan techniczny tej drogi jest bardzo zły. Wielokrotnie o tym 

mówiliśmy, wskazywaliśmy. Natomiast ja przypomnę, że tak naprawdę dysponentem środków 

finansowych nie jest Generalna Dyrekcja i Generalna Dyrekcja nie odpowiada za wprowadzenie danej 

inwestycji do Programu Budowy Dróg. Jak Państwo wiedzą, do końca tego miesiąca trwały konsultacje 

dotyczące projektu budowy dróg na lata 2014-2020-2030, bo mamy n+3. Ta inwestycja w tym projekcie 

była wpisana na liście rezerwowej. Ja tylko przypomnę, że Generalna Dyrekcja Oddział w Zielonej Górze 

ma zrealizowane wszystkie niezbędne dokumenty, ma pozwolenie na realizację tzw. ZRID, czyli 

zezwolenie na realizację inwestycji drogowej, ma wykupione grunty, wykonane badania archeologiczne, 

podjęte działania mające na celu minimalizację i kompensację tych działań z punktu widzenia 

środowiskowego. Czekamy w tej chwili tylko na przyznanie środków finansowych. Jeżeli te środki 

finansowe zostaną przyznane, to przysłowiowym możemy jutro rozpocząć przetarg na realizację tego 

zadania. Natomiast, odpowiadając na pytanie – czy można zamknąć jezdnię południową i przerzucić ruch 

na jezdnię północną. Już wielokrotnie podejmowaliśmy ten temat, odbyło się szereg spotkań również 

z zarządcą, czyli odpowiednikiem z Dolnego Śląska, bo tutaj mamy na pograniczu dwóch województw. 
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Jak również odbyły się spotkania w terenie z policją i mamy tutaj cały czas negatywną opinię policji 

mówiącą o tym, że w momencie kiedy zostanie przerzucony ruch na jezdnię tą północną, istniejącą, jest 

duże prawdopodobieństwo wzrostu wypadków tych, które są najbardziej niebezpieczne, a mianowicie 

zderzeń czołowych i to jest jeden z elementów, który też nie pozwala na wprowadzenie tego jako układ 

1+1. Nie wspomnę już o innych sprawach związanych ze sprawami technicznymi, ale gdyby Pan był 

zainteresowany szczegółowo jestem w stanie odpowiedzieć.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak jest, wiemy zatem 

gdzie jest sedno sprawy. Pan Radny Ardelli, Pani Radna Anna Chinalska, następnie Pan Radny Dajczak, 

Pan Radny Fedko, Pan Radny Kruczkowski.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: No to się dobrze składa, bo chciałem 

tu kontynuować to co mój kolega zaczął, chodzi o tą  A18. Jakoś dziwnie się składa, że to już chyba któryś 

raz ona się staje rezerwową, tak, ta droga, bo ja pamiętam, jestem Radnym wiele lat, to zawsze ona jest 

rezerwowa i zawsze gdzieś te pieniądze uciekają. Przeznaczone są zawsze jakby dla rządzących, Zielona 

Góra się kończy, a południa już nie widać wcale. Ja chciałem spytać w związku z tym, że Pan już 

odpowiedział jakby na to pytanie, które ja chciałem zadać też ale czy mógłby Pan odpowiedzieć – na jak 

długo jeszcze ta dokumentacja, którą Pan ma, ona jest ważna jeszcze, bo ona chyba ma jakiś okres 

obowiązywania i czy zdąży Pan wykorzystać ją.  

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Przemysław 

Hamera: Mamy to szczęście, że decyzja ZRID jest bezterminowa.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pani Radna Chinalska, 

następnie Pan Radny Dajczak.        

              

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Panie Dyrektorze, w opracowaniu dotyczącym 

generalnego pomiaru ruchu w 2010 roku poddającym analizie średni ruch dobowy na drogach krajowych 

w województwie lubuskim GDDKiA na str. 4 opracowania napisało: jak widać tylko 2 trasy 

międzynarodowe oraz łącznik trójki z Zieloną Górą miały większy średni ruch dobowy niż Krosno 

Odrzańskie czyli to były drogi E65 stara 3 oraz E30 stara 2. Zwrócić należy uwagę, iż sporo odcinków 

wymienionych dróg międzynarodowych charakteryzuje się ruchem mniejszym niż ruch w mieście Krosno 
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Odrzańskie. Nadmienić należy, że ze względów strategicznych obie drogi międzynarodowe zostały 

lub są modernizowane. E30 stała się drogą równoległą do autostrady A2 przez co ruch na niej wydatnie 

się zmniejszył, natomiast E65 jest modernizowana do postaci drogi dwupasmowej, dwukierunkowej. 

Ona miała być modernizowana do roku 2014 i można już zatem powiedzieć, że już za kilkanaście 

miesięcy Krosno Odrzańskie będzie najbardziej obciążonym odcinkiem drogi krajowej jednojezdniowej, 

dwupasmowej w województwie. Chciałam się zapytać, to było napisane w roku 2010, dlaczego to nie jest 

argument za budową obwodnicy Krosna Odrzańskiego? Wiem skądinąd, że niedawno był pomiar ruchu 

drogowego robiony w Krośnie Odrzańskim, gdzieś 2 tygodnie temu i chciałabym się zapytać, bo wiemy 

ze swoich informacji, że średnie nasilenie ruchu wynosiło około 200 pojazdów na godzinę. Chciałam 

się zapytać – ile wynosi ten średni ruch dobowy obecnie w Krośnie Odrzańskim. I mam jeszcze jedno 

pytanie, ponieważ Pani Marszałek mówiła o nowym moście w Krośnie Odrzańskim, to jest w którymś 

protokole z ostatniej sesji,  gdzie będzie ten most, bo  o ile wiem to most w obwodnicy jest gdyby była, 

byłby poza Krosnem Odrzańskim.  

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Przemysław 

Hamera: Cytowała Pani opracowanie jakim jest GPR, czyli Generalny Pomiar Ruchu. Tam również jest 

zapisana odpowiedź na to pytanie, które Pani postawiła, a mianowicie GPR z samego założenia prowadzi 

się raz na 5 lat. Co 5 lat jest wykonywany generalny pomiar ruchu, od razu też odpowiadam na pytanie 

jako interpretację – dlaczego został zawieszony? Nie, on nie został zawieszony, raz na 5 lat jest 

wykonywany generalny pomiar ruchu. Ten generalny pomiar ruchu, on uwzględnia całkowity przepływ 

pojazdów w każdym miesiącu, w każdej porze dnia i nocy, również uwzględnia strukturę ruchu, czyli 

pokazuje jakie samochody, jaki tonaż przejeżdża i trwa on przez cały rok. Więc dzisiaj nie jestem w stanie 

odpowiedzieć na Pani pytanie – jakie jest natężenie? Na to odpowiedź będę mógł udzielić dopiero 

w przyszłym roku, bo przez cały rok będziemy badać strukturę ruchu i w roku 2016 będziemy mieli pełną 

informację o wszystkich przepływach na drogach krajowych. To jest jakby jedna rzecz. Natomiast, 

odpowiadając na pytanie – gdzie będzie obiekt, tego nikt Pani dzisiaj nie odpowie, gdzie będzie obiekt 

dlatego, żeby móc na to odpowiedzieć musielibyśmy przeprowadzić pełną analizę, czyli studium 

techniczno-ekonomiczno-środowiskowe. Następnie na bazie tego studium zlokalizować tak naprawdę 

tylko pas, pewien korytarz, wybrać korytarz tej obwodnicy i na bazie dopiero tak wybranego korytarza 

uzyskać decyzję środowiskową i następnie można cokolwiek powiedzieć o lokalizacji obiektu mostowego.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję. 



35 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Dziękuję, ale argument taki, że przecież jest 

tak duże nasilenie ruchu powinien być najbardziej ważny. Ja tylko dodam, już skończę… 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Ale przepraszam 

koleżankę proponowałem, że odbędziemy w Krośnie Odrzańskim z udziałem wszystkich radnych… 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Ja tylko podam, że w Gazecie Wyborczej jest 

„Polska traci fortunę w wypadkach drogowych”. Nie będę się już odnosić do tych wypadków jakie 

się odbywają na tej drodze, bo to jest nasza wspólna strata. Tracimy fortunę i w ZUS-ach i we wszystkim. 

Już bardzo dziękuję za głos.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przepraszam, Pan 

Dyrektor nie kłamie. Pan Radny Dajczak, następnie Pan Radny Kruczkowski, następnie Pan Radny 

Fedko, Pan Radny Kołodziej i prosiłbym o finiszowanie. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Władysław Dajczak: Dziękuję bardzo Panie Przewodniczący. Panie 

Dyrektorze, chcę wykorzystać Pana obecność. Składałem dzisiaj wniosek do Zarządu Województwa 

z prośbą o wsparcie tej inicjatywy, którą proponują władze Strzelec Krajeńskich. Jak Pan słyszy, zresztą 

Pan najlepiej wie, obwodnica to chyba jednak daleka przyszłość Strzelec, a jednak ta sytuacja, która 

się powtarza co roku. Pan o niej wie pewno najlepiej, że mieszkańcy są już tak zirytowani, że od wiosny 

do późnej jesieni co chwilę przekładany jest kawałek drogi, na przyszły roku jest to powtarzane. No irytacja 

myślę niebezpodstawna, bo ludzie pytają – dlaczego co roku wydajemy pieniądze, setki tysiące złotych 

na przekładanie tych samych odcinków drogi. Niektórzy nawet żartują, że pewnie ta firma, która to robi 

ma do końca życia zapewnione, do końca świata i jeden dzień dłużej, jak mówią, zapewnioną pracę. 

Czy jest taka możliwość? Czy Pan Dyrektor w ogóle dopuszcza taką możliwość, żeby to co proponują 

władze Strzelec czyli żeby ta droga, ta brukowa w tym zakresie poza ochroną konserwatora zabytków, 

miała szansę być przebudowana tak, aby te budynki będące przy niej nie drżały, nie pękały ściany 

i żebyśmy nie musieli co chwilę przekładać tej kostki, sypać ją tą substancją, której nie znam, bo nie znam 

się na tym i to się kurzy przez cały rok. No i te gigantyczne korki przez całe lato, które są naprawdę 

irytujące. Czy to co proponują władze Strzelec jest możliwe do wzięcia pod uwagę i zrealizowanie.  
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Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Przemysław 

Hamera: Króciutko odpowiadam. Znaczy tak, na pewno to nie jest kwestia, bo tu troszeczkę żartem 

rozumiem. Przyjmuję jako żart, że po pierwsze nie przekładamy ciągle tych samych odcinków. 

Realizujemy za każdym razem inne odcinki. Wynika to z prostej przyczyny – nie mamy tyle środków, które 

pozwolą nam od razu zrobić cały odcinek. To jest jedna rzecz. Jak doskonale Państwo wiedzą, cała 

ta strefa w większości jest objęta przez konserwatora zabytków ochroną wynikającą ze strefy starego 

miasta. Wystąpiliśmy dwukrotnie czy jest to możliwe. Dwukrotnie dostaliśmy odpowiedź negatywną 

Wojewódzkiego Konserwatora Zabytków, że nie, jest to objęte, jedyny fragment z tego co teraz pamiętam, 

to jest fragment jadąc od Gorzowa do byłego przejścia kolejowego, który nie jest objęty. Reszta już jest 

objęta, czyli ten fragment do ronda i od ronda do końca występowania tego bruku,  z tego co pamiętam, 

jest również objęty. W piątek odbyłem spotkanie z przedstawicielami miasta. Rozmawialiśmy na ten temat 

co można byłoby zrobić. Problem jest bardziej złożony. Problem jest złożony, że droga krajowa stała się, 

leży najniżej i to następuje co roku wypłukiwanie fug między kostką brukową i gdybyśmy tego nie robili 

na bieżąco, tej drogi by po prostu nie było. Samochody wyniosłyby tą kostkę na kołach. Zastosowaliśmy 

w zeszłym roku dużo droższą metodę niż samo miałowanie, no niestety ilość wód spływających 

i tak dokonałaby zniszczenia i tak dokonała zniszczenia więc odpowiadam – póki nawierzchnia będzie 

z kostki, a wynika z tego, że konserwator się nie zmieni, będziemy musieli wykonywać to zadanie, żeby 

utrzymać tę drogę. Rozwiązaniem najprostszym jest budowa obwodnicy. W związku z tym również 

ubiegaliśmy się w ramach konsultacji, które odbyły się do stycznia o wpisanie tej inwestycji na listę zadań 

w ramach nowego Programu Budowy Dróg.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo proszę 

Pan Radny Kruczkowski, następnie Radny Fedko. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Władysław Dajczak: Panie Przewodniczący, tylko jedno słowo 

dopowiedzenia. Czy gdyby była decyzja konserwatora, zgoda, to Wy byście to zrobili, tak?  

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Przemysław 

Hamera: Gdyby była..., to znaczy tak, to jest podstawowy element, oczywiście ja bym mógł zacząć starać 

się o przyznanie środków finansowych na realizację tego zadania.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny Kruczkowski. 
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Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Panie Dyrektorze, ja też chcę powiedzieć 

na temat drogi 22, może trochę w innym ujęciu. Wiem, że jest opracowana cała dokumentacja realizacji 

Gorzów-Strzelce. Ona opracowywana była kilka lat temu, więc prawdopodobnie aktualność jest wątpliwa, 

ale na pewno co do warunków technicznych to tam jest wszystko ok. Zdaję sobie też sprawę, że nie 

wszystkie chciejstwa, które my wypowiadamy czy ktoś inny wypowiada, są do zrealizowania, 

ale niewątpliwie bardzo ważnym elementem są dwie kwestie tutaj. Po pierwsze – rondo na rogatkach 

Gorzowa, skrzyżowanie drogi 22 z drogą powiatową Wawrów-Kłodawa, gdzie w okresie godzin 

szczytowych nie można wyjechać na drogę 22 a już nie mówiąc kiedy cokolwiek gdzieś się coś zdarzy. 

To jest inwestycja punktowa i myślę, że można ją uwzględnić i trzeba ją uwzględnić, ponieważ ta droga 

jest taką nieformalną obwodnicą, nie krajowa tylko ta powiatowa i wszyscy tamtędy objeżdżają miasto 

póki co i jest to niezbędne, bo tam są bardzo niebezpieczne sytuacje, zresztą cała droga 22 stwarza 

problemy. Druga kwestia to jest ścieżka rowerowa wzdłuż tej drogi od Gorzowa w stronę Zdroiska, która  

kilometr-dwa się ciągnie, potem znowu się urywa i znowu się pojawia i się urywa. Wiem z czego to wynika, 

dla mnie z głupich procedur projektowo-budowlanych, że nie można było jej w całości zrealizować, 

ale trzeba coś z tym fantem zrobić, bo te fragmenty ścieżek kuszą do jazdy, jednocześnie w większości 

stwarzają ogromne ryzyko. Jeżeli nie możemy tej drogi zmodernizować według opracowanego projektu, 

to zróbmy chociaż do Zdroiska ścieżkę rowerową, bo to jest problem nie tak bardzo kosztowny, żeby 

go nie zrealizować. I drugie pytanie mam – czy może Pan Dyrektor powiedzieć jak na dzisiaj wygląda 

etap formalno-przygotowawczy mostu i obwodnicy w Kostrzynie, bo tu są rozbieżne informacje na ten 

temat? 

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Przemysław 

Hamera: Dobrze, to odpowiem na to drugie pytanie. Nie wygląda w ogóle, będę brutalny ale mówię 

wprost, nie wygląda w ogóle, bo w tej chwili żeby jakiekolwiek działania zostały podjęte na jakąkolwiek 

inwestycję, o której Państwo tutaj rozmawiają, jakiejkolwiek obwodnicy, ona musi się znaleźć w rządowym 

programie. Znalezienie się takiej inwestycji w rządowym programie otwiera zielone światło do tego 

żebyśmy podjęli jakiekolwiek działania. W tej chwili nie mając tego, nie mając takiej inwestycji w tym 

projekcie, mam całkowicie zablokowane jakiekolwiek działania łącznie nawet z przygotowaniem studium 

techniczno-ekonomiczno-środowiskowego. W związku z tym, jeżeli chodzi o tą obwodnicę, oprócz 

spotkań, które odbywają się cyklicznie ze stroną niemiecką, nie dzieje się nic z punktu widzenia 

projektowego.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Ze ścieżką podobnie jest, tak?  

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Przemysław 

Hamera: Dokładnie zna Pan sytuację, bo wielokrotnie na ten temat rozmawialiśmy jeszcze w innej  

konfiguracji. Jeżeli chodzi o dokumentację. Tak, ta dokumentacja w tej chwili po tylu latach straciła swoją 

trwałość, natomiast ona jest podstawą do tego, żeby było można ją wykorzystać w późniejszych latach 

do uzyskania. Podobnie jak z tymi dużymi inwestycjami, z tego typu inwestycjami jak przebudowy. Strona 

rządowa przygotowała pewnego rodzaju taki algorytm i listę zadań, które powinny być realizowane 

na drogach krajowych z punktu widzenia całej sieci dróg krajowych, ilość zadań z punktu widzenia 

wszystkich dróg w Polsce, mówimy tutaj o drogach krajowych, to jest 850 pozycji na wartość niebagatelną 

ponad 16 mld złotych. I w zależności od tego na jakiej pozycji jest dana inwestycja, te inwestycje 

są realizowane w ramach wpływu środków do Generalnej Dyrekcji. Odpowiem pisemnie, na której 

dokładnie pozycji znajduje się budowa całego fragmentu drogi krajowej nr 22 między Strzelcami 

a Gorzowem. Jakie są szanse w najbliższym czasie na realizację tej inwestycji? To też odpowiem, to jest 

w ramach całego tego projektu. Myśmy też rozważali wydzielenie tego, to również jest w tym… 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Proszę o odpowiedź 

na piśmie, ona jest ważniejsza wtedy, znaczy konkretniejsza, że tak powiem. Bo czasami coś ucieka. 

Pan Radny Fedko, następnie Pan Radny Kołodziej i rozumiem, że już więcej nie ma pytań.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Panie Dyrektorze, 

w czwartek ubiegły w Urzędzie Marszałkowskim, w Departamencie Gospodarki i Rozwoju odbyło 

się kolejne spotkanie z udziałem Starosty Powiatowego w Międzyrzeczu oraz Burmistrza Trzciela 

w sprawie wybudowania obwodnicy łączącej węzeł autostradowy A2 z drogą krajową 92 i drogą 

powiatową 1339. W związku z tym, że od 13-tego bodajże lipca 2013 roku nie może dojść do podpisania 

aneksu do wstępnej umowy a przyczyna podobno leży po stronie Oddziału Generalnej Dyrekcji, stąd 

też mam pytanie – czy Dyrekcja planuje wybudowanie ronda na drodze 92 łączącej później właśnie 

tą obwodnicą drogę powiatową 1339 i węzeł autostradowy? Ta sytuacja się niebezpiecznie przedłuża, 

bo jak pamiętacie Państwo, Państwo Radni pamiętają, którzy byli w poprzedniej kadencji, zarezerwowane 

były środki w ramach Lubuskiego Regionalnego Programu Operacyjnego na realizację tej obwodnicy. 

Jest przyrzeczenie Pani Marszałek również, że z RPO będzie można aplikować na realizację 
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tej inwestycji. Warto by było, żeby Generalna Dyrekcja również, że tak powiem podłączyła się do tych 

pieniędzy, a jest to sprawa na tyle pilna, że jak Pan się orientuje ten węzeł jest mocno ograniczony 

ze względu na brak możliwości swobodnego wjazdu szczególnie samochodów ciężkich.  

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Przemysław 

Hamera: Odpowiadając na to pytanie –  ta informacja, którą Pan powziął jest błędna. Tutaj nie jest 

problem podpisania tego porozumienia, aneksu do porozumienia jeżeli chodzi o stronę Generalnej 

Dyrekcji, bo my cały czas deklarujemy. To co zadeklarowaliśmy, to zostanie zrealizowane i ta deklaracja 

cały czas jest. Natomiast, nie będę teraz wchodził w szczegóły, bo to jest kwestia szczegółów 

projektowych i problemu dogadania się również i z samym powiatem. Mogę wyczerpująco dać odpowiedź 

pisemnie.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze, Pan Radny 

Kołodziej i zamykamy już ten punkt.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Ja mam trzy pytania do Pana Dyrektora. 

Pierwsze – czy jest postęp w przygotowaniu do budowy węzłów w Łagowie i w Myszęcinie? Drugie – 

czy planowane są zmiany opłat na wjazd na autostradę? Trzecie – czy są rozmowy w sprawie ronda 

na drodze krajowej 92 z drogą 138 koło Krzeszyc? Dziękuję.  

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Przemysław 

Hamera: Jeżeli chodzi o kwestię związaną z budową to tak naprawdę, to pytanie nie może 

być skierowane do Generalnej Dyrekcji, ale jak już, to do Ministra. Państwo doskonale wiedzą, że odbyło 

się szereg spotkań przy udziale i przedsiębiorców, i Pani Marszałek, i innych osób, które były związane 

z próbą przyspieszenia fazy 7 i 8 umowy koncesyjnej, natomiast to wymaga i zgody koncesjonariusza, 

a  przede wszystkim zgody Ministra na przyspieszenie opłat związanych nie tylko z budową, ale również 

z eksploatacją. Z tego co wiem, rozmowy trwają co jakiś czas, natomiast my z Ministerstwa nie dostaliśmy 

żadnej informacji do rozpoczęcia jakichkolwiek prac związanych z przystąpieniem do projektu 

przyspieszenia budowy jednego jak i drugiego węzła. Natomiast, na odpowiedź dotyczącą płatności – 

nie znam zamiarów koncesjonariusza, natomiast znam zapisy umowy koncesyjnej i osobą, która jest 

odpowiedzialna za ewentualne zwiększenie i zgodę na zniesienie opłat jest Minister odpowiedzialny 

za drogi, czyli tutaj mówimy dokładnie o Panu Wiceministrze Rynasiewiczu.  
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Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Jeszcze 138, rondo z drogą krajową koło 

Krzeszyc, wojewódzka droga z drogą krajową. Czy tam jest planowane rondo w najbliższym czasie?   

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Przemysław 

Hamera: Jeszcze raz, koło Krzeszyc to są 2 drogi: 137 i 130. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: 138, one się łączą i wchodzą z drogą 

krajową 22. 

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Przemysław 

Hamera: Ja takich planów co do budowy ronda, nie jestem w stanie tego potwierdzić.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Bo akurat uczestniczyłem na sesji powiatu 

sulęcińskiego i tak właśnie wspomnieli, że dosyć duże problemy są i jakby nie jest zainteresowany 

ani Zarząd Dróg Wojewódzkich, ani Generalna Dyrekcja Dróg Krajowych i Autostrad, jeżeli chodzi 

o poprawę tam, żeby było mniej wypadków.   

 

Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze Przemysław 

Hamera: O rondzie jeszcze raz, ja sobie nie przypominam, żeby jakiś projekt zakładał kwestię budowy 

ronda, ale możemy do tego wrócić. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Dyrektor, to dzisiaj 

usłyszał i jest taki dobry efekt. Szanowni Państwo, bardzo dziękuję. Dziękuję Panu Dyrektorowi, że jest 

Pan osobiście tutaj. Ostatnio nie mieliśmy tej przyjemności. Do sprawy zjazdów na A2 wrócimy z całą 

pewnością, bo temat jest zadaniem ważnym na tą kadencję. Szanowni Państwo, jeśli nie usłyszę tutaj 

uwag rozumiem, że Sejmik tą informację przyjął. Tak, dziękuję bardzo. Przechodzimy do punktu 6.  

 

Do punktu 6.       

Sprawozdanie z wysokości średnich wynagrodzeń nauczycieli na poszczególnych stopniach 

awansu zawodowego w szkołach prowadzonych przez jednostkę samorządu terytorialnego. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny 

Pan Dyrektor Sławomir Kulczyński. Pan jest nowy, jakby Pan Dyrektor mógłby się pokazać Państwu 

Radnym, którzy nie znają. Życzymy Panu powodzenia w tej nowej roli. Dyrektor Departamentu 

Infrastruktury Społecznej.  

 

Przewodniczący  Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są pytania do tego 

sprawozdania? Jeśli nie to wobec braku pytań uznaję, że Sejmik tę propozycję przyjął. Przystępujemy 

teraz do punktu 7.  

 

Sprawozdanie z wysokości średnich wynagrodzeń nauczycieli na poszczególnych stopniach awansu 

zawodowego w szkołach prowadzonych przez jednostkę samorządu terytorialnego stanowi załącznik 

nr 22 do protokołu. 

 

Do punktu 7.     

Podjęcie uchwały w sprawie likwidacji aglomeracji Bytnica – druk nr 37/15. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest Pan Dyrektor 

Wojciech Kozieja, Dyrektor Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi. Czy są jakieś 

wystąpienia? Jeśli ktoś nie zna, Pan Dyrektor był zastępcą wcześniej. Czy są wystąpienia klubowe 

na ten temat? Nie ma. O przedstawienie opinii proszę Przewodniczącego Komisji Rolnictwa Pana 

Zbigniewa Kołodzieja.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Jeśli chodzi 

o uchwałę dotyczącą Bytnicy, tak Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Państwo Radni mają 

jakieś uwagi do projektu tej uchwały? Jeśli nie, bo widzę, że jest kworum do głosowania. Wobec tego 

przystępujemy do głosowania uchwały w sprawie likwidacji aglomeracji Bytnica – druk nr 37/15. 
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Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. 

Jeśli ktoś jest przeciw, przycisk czerwony. Jeśli ktoś się wstrzymał, przycisk niebieski.  

Głosów oddano 19. 

Wszyscy byli za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że uchwała została przyjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

Uchwała Nr IV/34/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 lutego 2015 roku w sprawie likwidacji 

aglomeracji Bytnica stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Do punktu 8. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia aglomeracji Cybinka – druk nr 40/15. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest Pan Wojciech 

Kozieja, Dyrektor Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi. Czy są wystąpienia klubowe? 

Nie ma. O opinię proszę Przewodniczącego Komisji Zbigniewa Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

zaopiniowała pozytywnie.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są jakieś pytania, 

uwagi Państwa Radnych? Jeśli nie, przystępujemy do głosowania. Kto z Państwa Radnych jest 

za przyjęciem uchwały w sprawie wyznaczenia aglomeracji Cybinka – druk nr 40/15, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk zielony. Jeśli ktoś jest przeciw, przycisk czerwony. Jeśli ktoś się wstrzymał, 

przycisk niebieski.  

W głosowaniu wzięło udział 21 radnych. 

Za 21, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że uchwała została przyjęta.  
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Wynik głosowania stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

Uchwała Nr IV/35/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 lutego 2015 roku w sprawie 

wyznaczenia aglomeracji Cybinka stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Do punktu 8a. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia aglomeracji Kostrzyn nad Odrą – druk nr 46/15. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest Pan Dyrektor 

Kozieja. Czy są wystąpienia klubowe? Nie widzę. Proszę o opinię Przewodniczącego Komisji Zbigniewa 

Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja opiniuje 

pozytywnie projekt uchwały. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Państwo Radni mają 

jakieś pytania, uwagi? Jeśli nie, przystępujemy do głosowania. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem 

projektu uchwały w sprawie wyznaczenia aglomeracji Kostrzyn nad Odrą – druk 46/15, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk zielony. Jeśli jest ktoś przeciw, przycisk czerwony i ręka do góry. Jeśli ktoś 

się wstrzymał, przycisk niebieski.  

W głosowaniu wzięło udział 21 radnych. 

Za 21, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Uchwała została przyjęta. Przystępujemy do punktu 8b.     

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

 

Uchwała Nr IV/36/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 lutego 2015 roku w sprawie 

wyznaczenia aglomeracji Kostrzyn nad Odrą stanowi załącznik nr 34 do protokołu.                           
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Do punktu 8b. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia aglomeracji Międzyrzecz – druk nr 47/15.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Dyrektor Kozieja jest 

nadal obecny. Czy są wystąpienia klubowe? Nie widzę. Proszę o opinię Przewodniczącego Komisji 

Rolnictwa Zbigniewa Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Opinia Komisji 

pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy do projektu są jakieś 

uwagi? Jeśli nie ma, przystępujemy do głosowania. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem uchwały 

w sprawie wyznaczenia aglomeracji Międzyrzecz, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Jeśli 

ktoś jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Jeśli ktoś się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

W głosowaniu wzięło udział 20 radnych. 

Za 20, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Uchwała została podjęta. Przystępujemy do punktu 8c. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

 

Uchwała Nr IV/37/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 lutego 2015 roku w sprawie 

wyznaczenia aglomeracji Międzyrzecz stanowi załącznik nr 38 do protokołu.                           

 

Do punktu 8c.    

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie podziału Województwa Lubuskiego na obwody 

łowieckie – druk nr 48/15. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest Pan Dyrektor 

Kozieja. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Bardzo proszę Przewodniczącego Komisji Rolnictwa 

Zbigniewa Kołodzieja o opinię. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

zapoznała się i projekt zaopiniowała pozytywnie. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Państwo Radni mają 

jakieś uwagi, pytania do uchwały? Nie ma. Kto z Państwa Radnych jest zatem za przyjęciem uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie podziału Województwa Lubuskiego na obwody łowieckie – druk nr 48/15, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Jeśli ktoś jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk czerwony. Jeśli ktoś się wstrzymał, przycisk niebieski.  

W głosowaniu  wzięło udział  22 radnych. 

Za 22, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Uchwała została podjęta. Przystępujemy do punktu 8d. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

Uchwała Nr IV/38/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 lutego 2015 roku zmieniająca uchwałę 

w sprawie podziału Województwa Lubuskiego na obwody łowieckie stanowi załącznik nr 42 do protokołu.       

               

Do punktu 8d.     

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wykonania Planu gospodarki odpadami 

dla województwa lubuskiego na lata 2012-2017 z perspektywą do 2020 roku – druk nr 49/15. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Dyrektor Kozieja jest 

w dalszym ciągu obecny. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Czy mogę prosić Przewodniczącego 

Komisji Rolnictwa o przedstawienie opinii Komisji. 
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Projekt uchwały stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Opinia Komisji 

pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 

 

Opinia Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa (pozytywna) stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Państwo Radni mają 

jakieś pytania, uwagi do treści projektu uchwały. Nie ma, to przystępujemy do głosowania. Kto z Państwa 

Radnych jest za przyjęciem uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wykonania Planu gospodarki 

odpadami dla województwa lubuskiego na lata 2012-2017, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Jeśli ktoś się wstrzymał, 

przycisk niebieski.  

W głosowaniu  wzięło udział  22 radnych. 

Za 22, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Uchwała została przyjęta. Przystępujemy do punktu 9. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

 

Uchwała Nr IV/39/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 lutego 2015 roku zmieniająca uchwałę 

w sprawie wykonania Planu gospodarki odpadami dla województwa lubuskiego na lata 2012-2017 

z perspektywą do 2020 roku stanowi załącznik nr 47 do protokołu.                        

 

Do punktu 9. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyboru przedstawiciela Sejmiku Województwa Lubuskiego 

na członka Regionalnej Rady Ochrony Przyrody – druk nr 41/15.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tam jest poprawka. 

Propozycja była mojej osoby, jest Pan Józef Kruczkowski. Działacz środowisk przyrody, członek Rady 

Przyrody. Jego kompetencje w tej mierze są znane. Jest Pan Dyrektor Wojciech Kozieja. Czy są jakieś 
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pytania, wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. Proszę Pana Przewodniczącego o opinię Komisji 

Rolnictwa. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

zapoznała się i tutaj chciałbym jako wniosek formalny Komisji, aby właśnie za Czesława Fiedorowicza 

członkiem Komisji został Józef Kruczkowski. Komisja z tym się zapoznała i 7 osób głosowało za tą zmianą 

czyli za zmianą propozycji osobowej, żeby Sejmik reprezentował Józef Kruczkowski. Dziękuję. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Czy do projektu uchwały i do tej kandydatury są jakieś pytania, uwagi Państwa Radnych? Jeśli nie ma, 

to z tą zmianą będziemy głosowali projekt uchwały w sprawie wyboru przedstawiciela Sejmiku 

Województwa Lubuskiego na członka Rady Regionalnej Rady Ochrony Przyrody Pana Józefa 

Kruczkowskieg. Najpierw przegłosujemy wniosek o zmianę. Kto jest za tym, by w §1, w miejsce Pana 

Czesława Fiedorowicza, czyli w moje miejsce, był Pan Józef Kruczkowski, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk zielony. Jeśli ktoś jest przeciw, przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, przycisk 

niebieski.  

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

Za 24, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Głosujemy teraz całość 

projektu uchwały w sprawie wyboru przedstawiciela Sejmiku do Regionalnej Rady Ochrony Przyrody – 

druk 41/15. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem tej uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony. Kto jest przeciw, nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, przycisk niebieski.  

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

Za było  24, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Rozumiem, że Sejmik uchwałę podjął i wyznaczył. Życzymy powodzenia i prosimy o okresowe 

sprawozdawanie z działalności tego organu.  
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Wynik głosowania stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

Uchwała Nr IV/40/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 lutego 2015 roku w sprawie wyboru 

przedstawiciela Sejmiku Województwa Lubuskiego na członka Regionalnej Rady Ochrony Przyrody 

stanowi załącznik nr 52 do protokołu.                        

 

Do punktu 10.     

Podjęcie uchwały w sprawie wyboru przedstawiciela do składu Rady Społecznej Doradztwa 

Rolniczego działającej przy Lubuskim Ośrodku Doradztwa Rolniczego w Kalsku – druk nr 42/15.    

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Dyrektor Kozieja jest 

obecny na sali. Czy są wystąpienia klubowe? Wiem, że tam też jest propozycja zmiany nazwiska. Bardzo 

proszę Pana Przewodniczącego Zbigniewa Kołodzieja o przedstawienie tego wniosku. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Dziękuję 

bardzo. Tutaj też jest wniosek formalny, aby zamiast Radnego Zbigniewa Kołodzieja propozycja jest 

Radnego Tadeusza Pająka. Wniosek Komisji przeszedł jednogłośnie, 7 osób głosowało za i dlatego 

tę propozycję chcemy poddać pod obrady Sejmiku, jeśli chodzi o zamianę nazwiska. Dziękuję bardzo.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Znany hodowca gołębi 

Tadeusz Pająk dla niewtajemniczonych. Szanowni Państwo, zatem czy są jakieś pytania do tej 

kandydatury? Nie ma. Przystępujemy najpierw do głosowania tego wniosku o zamianę Pana Kołodzieja 

na Pana Tadeusza Pająka. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem tego wniosku, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony i podnieść rękę.  

Kto się wstrzymał, przycisk niebieski.  

Oddano 22 głosy. 

Za było  22, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Zatem uchwała została podjęta. 
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Wynik głosowania stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: To był wniosek 

formalny, teraz uchwała.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przepraszam bardzo, 

teraz całą uchwałę będziemy głosowali za wyborem Tadeusza Pająka do Rady Społecznej Doradztwa 

Rolniczego. Pięknie się to nazywa. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem uchwały, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk zielony. Jeśli ktoś jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony. Jeśli ktoś się wstrzymał, przycisk niebieski.  

23 głosy oddano. 

Za 23, przeciw 0, nikt się nie wstrzymał. 

Uchwała została podjęta. Witamy w tej Radzie, liczymy na wysokie loty. Szanowni Państwo, 

przystępujemy do punktu 11. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 56 do protokołu. 

 

Uchwała Nr IV/41/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 lutego 2015 roku w sprawie wyboru 

przedstawiciela do składu Rady Społecznej Doradztwa Rolniczego działającej przy Lubuskim Ośrodku 

Doradztwa Rolniczego w Kalsku stanowi załącznik nr 57 do protokołu.                        

 

Do punktu 11. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia regulaminu określającego wysokość 

oraz szczegółowe warunki przyznawania nauczycielom oświatowych jednostek organizacyjnych 

Województwa Lubuskiego dodatków: za wysługę lat, motywacyjnego, funkcyjnego, za warunki 

pracy oraz niektórych innych składników wynagrodzenia – druk nr 43/15. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Dyrektor 

Departamentu Sławomir Kulczyński jest na sali. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. Pana 

Tadeusza Jędrzejczaka Przewodniczącego Komisji proszę o opinię Komisji. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 58 do protokołu. 
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Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Tadeusz Jędrzejczak: Komisja 

Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki zaopiniowała ten projekt uchwały pozytywnie.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 59 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję. 

Czy Państwo Radni mają do tej uchwały jakieś pytania? Jeśli nie ma, to przystępujemy do głosowania. 

Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem uchwały w sprawie przyjęcia regulaminu określającego 

wysokość oraz szczegółowe warunki itd., proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest 

przeciw, przycisk czerwony. Jeśli ktoś się wstrzymał, przycisk niebieski.  

W głosowaniu udział wzięło 23 radnych. 

Za było 23, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. Przystępujemy do punktu 12. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 

 

Uchwała Nr IV/42/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 lutego 2015 roku zmieniająca uchwałę 

w sprawie przyjęcia regulaminu określającego wysokość oraz szczegółowe warunki przyznawania 

nauczycielom oświatowych jednostek organizacyjnych Województwa Lubuskiego dodatków: za wysługę 

lat, motywacyjnego, funkcyjnego, za warunki pracy oraz niektórych innych składników wynagrodzenia 

stanowi załącznik nr 61 do protokołu.                  

       

Do punktu 12. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przyjęcie darowizny nieruchomości, będącej 

własnością Gminy Drezdenko – druk nr 38/15. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest Pan 

Dyrektor Roman Bąk. Jeśli mógłby się też Pan Panie Dyrektorze pokazać, bo niektórzy radni są nowi. 

Czy są wystąpienia klubowe w tej kwestii? Nie ma. Proszę Przewodniczącego Komisji Gospodarki 

i Rozwoju Województwa Wacława Jana Maciuszonka o opinię w tej kwestii.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 62 do protokołu. 
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Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Komisja 

Gospodarki zaopiniowała pozytywnie. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 63 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy ktoś z Państwa 

Radnych ma jakieś wątpliwości? Nikt, zatem przystępujemy do głosowania. Kto z Państwa Radnych jest 

za przyjęciem uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przyjęcie darowizny nieruchomości, będącej 

własnością Gminy Drezdenko, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Jeśli ktoś jest przeciw, 

przycisk czerwony. Jeśli ktoś się wstrzymał, przycisk niebieski.  

W głosowaniu wzięło udział 23 radnych. 

Za było 23, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.   

Stwierdzam, że uchwała została przyjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 64 do protokołu. 

 

Uchwała Nr IV/43/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 lutego 2015 roku w sprawie wyrażenia 

zgody na przyjęcie darowizny nieruchomości, będącej własnością Gminy Drezdenko stanowi załącznik 

nr 65 do protokołu.                        

 

Do punktu 13. 

Podjęcie uchwały w sprawie nieodpłatnego nabycia nieruchomości, będącej własnością Skarbu 

Państwa – druk nr 39/15. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Dyrektor Bąk jest 

nadal obecny. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. O przedstawienie opinii proszę Przewodniczącego 

Komisji Gospodarki Wacława Jana Maciuszonka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 66 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Komisja 

Gospodarki zaopiniowała pozytywnie.  
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Opinia Komisji stanowi załącznik nr 67 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy macie Państwo 

jakieś uwagi, pytania do tej treści? Nie ma. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem projektu uchwały 

w sprawie nieodpłatnego nabycia nieruchomości, będącej własnością Skarbu Państwa, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk zielony. Jeśli ktoś jest przeciw, przycisk czerwony. Jeśli ktoś się wstrzymał, 

przycisk niebieski.  

W głosowaniu wzięło udział 22 radnych.  

22 było za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.           

Stwierdzam, że uchwała została przyjęta. Przystępujemy do punktu 13a. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 68 do protokołu. 

 

Uchwała Nr IV/44/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 lutego 2015 roku w sprawie 

nieodpłatnego nabycia nieruchomości, będącej własnością Skarbu Państwa stanowi załącznik nr 69 

do protokołu.                        

 

Do punktu 13a. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyboru przedstawicieli do składu Rady Społecznej Samodzielnego 

Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej „MEDKOL” w Zielonej Górze – druk nr 50/15. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecna Pani 

Łucja Wojewódzka, też jeśli można się przedstawić Pani Dyrektor tak byśmy mogli zapoznać się z Panią. 

Czy są wystąpienia klubowe w tej kwestii? Nie ma. Bardzo proszę Przewodniczącą Komisji Panią Bożenę 

Krystynę Osińską, Przewodniczącą Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych o opinię. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 70 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: 

Komisja Zdrowia i Spraw Społecznych zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 71 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Państwo Radni mają 

uwagi, pytania do treści tej uchwały? Nie ma. Wobec braku uwag poddaję pod głosowanie projekt uchwały 

w sprawie wyboru przedstawicieli do składu Rady Społecznej Samodzielnego Publicznego Zakładu 

Opieki Zdrowotnej „MEDKOL” – druk 50/15. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk zielony. Jeśli ktoś jest przeciw, przycisk czerwony. Jeśli ktoś się wstrzymał, przycisk 

niebieski.  

W głosowaniu wzięło udział 23 radnych. 

Za było 23, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Przystępujemy do punktu 13b. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 72 do protokołu. 

 

Uchwała Nr IV/45/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 lutego 2015 roku w sprawie wyboru 

przedstawicieli do składu Rady Społecznej Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej 

„MEDKOL” w Zielonej Górze stanowi załącznik nr 73 do protokołu.                        

 

Do punktu 13b. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyboru przedstawicieli do składu Rady Społecznej Samodzielnego 

Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej „Przychodnia Dworcowa” w Gorzowie Wlkp. – druk 

nr 51/15. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecna jest Pani 

Łucja Wojewódzka. Czy kluby mają jakieś wystąpienia? Nie mają. Bardzo proszę Panią Przewodniczącą 

Komisji Bożenę Krystynę Osińską o przedstawienie opinii.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 74 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 75 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Państwo Radni mają 

jakieś uwagi, pytania? Nie ma, zatem przystępujemy do głosowania. Kto z Państwa jest za przyjęciem 

uchwały w sprawie wyboru przedstawicieli do składu Rady Społecznej Samodzielnego Publicznego 

Zakładu Opieki Zdrowotnej „Przychodnia Dworcowa” w Gorzowie Wlkp., proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony. Jeśli ktoś jest przeciw, przycisk czerwony. Jeśli ktoś się wstrzymał, przycisk niebieski.  

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

Za było 24, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Uchwała została przyjęta. Przystępujemy do punktu 13c. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 76 do protokołu. 

 

Uchwała Nr IV/46/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 lutego 2015 roku w sprawie wyboru 

przedstawicieli do składu Rady Społecznej Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej 

„Przychodnia Dworcowa” w Gorzowie Wlkp. stanowi załącznik nr 77 do protokołu.                        

 

Do punktu 13c. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Miastu Gorzów Wlkp. – druk nr 52/15. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny 

Pan Sławomir Kulczyński, Dyrektor Departamentu. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. 

Proszę o przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów w pierwszej kolejności Pana Mirosława 

Marcinkiewicza. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 78 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia Komisji pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 79 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

O przedstawienie opinii Komisji Zdrowia proszę Panią Bożenę Krystynę Osińską.  
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Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 80 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Proszę 

o przedstawienie opinii Przewodniczącego Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Tadeusza 

Jędrzejczaka. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Tadeusz Jędrzejczak: Komisja 

Kultury jednomyślnie przyjęła projekt uchwały. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 81 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

czy do  projektu uchwały są jakieś pytania, uwagi? Pan Przewodniczący Komarnicki chciał na ten temat 

zabrać głos. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Władysław Komarnicki: Chciałem bardzo 

serdecznie podziękować, bo zamykamy kilkanaście miesięcy ciężkiej pracy na rzecz dzieci z autyzmem 

i bardzo nisko się Państwu kłaniam, że jednomyślnie. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

czy są może jakieś inne pytania, uwagi? Nie ma, a zatem przystępujemy do głosowania. Kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Miastu Gorzów Wlkp. – 

52/15, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, przycisk czerwony. Jeśli ktoś 

się wstrzymał, przycisk niebieski.  

Oddano 24 głosy. 

Wszystkie były za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Uchwała została podjęta. Szanowni Państwo, przyłączam się do tych słów podziękowań. Teraz 

zarządzam krótką 10 minutową przerwę na posiedzenie Komisji Budżetu w sali 108. Proszę o punktualne 

przybycie. 



56 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 82 do protokołu. 

 

Uchwała Nr IV/47/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 lutego 2015 w sprawie udzielenia 

pomocy finansowej Miastu Gorzów Wlkp. stanowi załącznik nr 83 do protokołu.                        

 

Przerwa w obradach. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

bardzo proszę o zajmowanie miejsc, bo w związku z tym wnioskiem musimy rozszerzyć porządek obrad 

o punkt 14a – rozpatrzenie uchwały w druku 53/15, zanim rozpoczniemy obrady nad punktem 14. 

Szanowni Państwo, został dostarczony projekt uchwały 53/15, który był przedmiotem właśnie posiedzenia 

Komisji Budżetu i Finansów. Zatem chciałem postawić pod głosowanie wniosek o rozszerzenie porządku 

obrad o punkt 14a. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku o punkt 14a w sprawie 

podjęcia uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej druk – 53/15, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk zielony. Jeśli ktoś jest przeciw… Przepraszam, to może zatrzymamy to głosowanie, 

tylko Pana Marcinkiewicza proszę o wyjaśnienie czego dotyczy ten druk 53/15. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Druk 53/15, który przyjęliśmy 

przed chwilą jest konsekwencją podjęcia w dniu dzisiejszym odpowiednich dwóch uchwał przez 

pełniącego funkcję Rady Miasta Zielona Góra i pierwsza dotyczy kwoty 2 mln złotych w sprawie udzielenia 

pomocy finansowej innym jednostkom samorządu terytorialnego, konkretnie to jest 2 mln przeznaczone 

na dofinansowanie promocji województwa lubuskiego czyli Babimostu. I rzecz druga to jest kwota 

526 tys. 654 zł, jest to zwiększenie planu dochodów polegające na: 300 tys. – na zakup wyposażenia 

Szpitala Wojewódzkiego w Zielonej Górze oraz 226 tys. 654 zł – dostosowanie infrastruktury do potrzeb 

wydziału medycznego. I tego dotyczy uchwała – druk 53/15.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak jest, zatem 

ponawiam pytanie, bo możemy tak. Kto z Państwa jest za rozszerzeniem o punkt 14a w tej wersji, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Jeśli ktoś jest przeciw, przycisk czerwony. Jeśli ktoś 

się wstrzymał, przycisk niebieski. Bardzo dziękuję Panie Przewodniczący za kompetentne wyjaśnienie. 

Głosowało 24 radnych. 

Za 24, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 
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Wynik głosowania stanowi załącznik nr 84 do protokołu. 

 

Zatem przegłosujemy teraz cały porządek obrad z tą zmianą a więc z punktem 14a. Kto z Państwa 

Radnych jest za przegłosowaniem porządku obrad z punktem 14a, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony. Jeśli ktoś jest przeciw, przycisk czerwony. Jeśli ktoś się wstrzymał, przycisk niebieski. 

Głosowało 24 radnych. 

Za było 24, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Porządek obrad został zmieniony, rozszerzony o punkt 14a. Przystępujemy do punktu 14.   

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 85 do protokołu. 

 

Rozszerzony porządek obrad stanowi załącznik nr 86 do protokołu. 

 

Do punktu 14. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego 

na 2015 rok – druk nr 44/15, wersja 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jest Pani Skarbnik 

Józefa Chalecka, którą mieliśmy już okazję poznać. Czy są wystąpienia klubowe w sprawie projektu 

44/15, wersja 2? Nie ma. Przewodniczącego Komisji Budżetu i Finansów Pana Mirosława Marcinkiewicza 

proszę o przedstawienie opinii. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 87 do protokołu. 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia Komisji pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 88 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są jakieś uwagi, 

pytania do tego druku? Nie ma, zatem przystępujemy do głosowania. Kto z Państwa Radnych jest 

za przyjęciem uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego 

na rok 2015 – druk 44/15, wersja 2, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Jeśli ktoś jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Jeśli ktoś się wstrzymał, przycisk niebieski.  

W głosowaniu wzięło udział 25 radnych. 
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Za było 25, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Zatem uchwała została przyjęta. Przystępujemy do rozpatrzenia punktu 14a. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 89 do protokołu. 

 

Uchwała Nr IV/48/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 lutego 2015 w sprawie dokonania zmian 

uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2015 rok stanowi załącznik nr 90 do protokołu.                        

 

Do punktu 14a.   

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego 

na rok 2015 – druk 53/15.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: W wersji przedmiotowej 

omówionej przez Pana Przewodniczącego. Jest Pani Skarbnik. Czy są wystąpienia klubowe? 

Czy są jakieś pytania Państwa Radnych? Bardzo proszę Pana Przewodniczącego Komisji Mirosława 

Marcinkiewicza o opinię. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 91 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia Komisji pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 92 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jeśli nie ma uwag, 

to przystępujemy do głosowania. Nie ma, zatem poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest 

za podjęciem uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na rok 

2015 – druk 53/15, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Jeśli ktoś jest przeciw, przycisk 

czerwony. Jeśli ktoś się wstrzymał, przycisk niebieski.   

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych.   

Za 23, przeciwnych głosów nie było, 1 z radnych się wstrzymał. 

Zatem uchwała została przyjęta. Przystępujemy do punktu 15. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 93 do protokołu. 
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Uchwała Nr IV/49/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 lutego 2015 w sprawie dokonania zmian 

uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2015 rok stanowi załącznik nr 94 do protokołu.                        

 

Do punktu 15. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2015-2029 – druk nr 45/15, wersja 3. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tutaj Komisja 

zaopiniowała wersję 3, czyli inną niż ta, która była dostarczona do porządku dzisiejszego posiedzenia. 

Pani Skarbnik Józefa Chalecka jest nadal. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. Bardzo 

proszę Przewodniczącego Mirosława Marcinkiewicza o opinię.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 95 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Tutaj dla wiadomości 

wszystkich radnych – ta wersja 3 jakby gromadzi te 2 poprzednie uchwały, które już przegłosowaliśmy, 

także jest dobrą uchwałą zaopiniowaną pozytywnie.   

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 96 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

bardzo proszę i pytam. Czy są jeszcze jakieś inne uwagi do tej Wieloletniej Prognozy Finansowej? Jeśli 

nie ma, to przystępujemy do głosowania. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem projektu uchwały 

w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2015-

2029 – druk 45/15, wersja 3, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Jeśli ktoś jest przeciw, 

przycisk czerwony. Jeśli ktoś się wstrzymał, przycisk niebieski. 

W głosowaniu wzięło udział 25 radnych. 

Za było 25, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Uchwała została przyjęta. Szanowni Państwo, choć mi ekran zgasł to wiem, że przystępujemy do punktu 

16. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 97 do protokołu. 
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Uchwała Nr IV/50/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 lutego 2015 w sprawie dokonania zmian 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2015-2029 stanowi załącznik nr 98 

do protokołu.   

                      

Pismo Pani Józefy Chaleckiej – Skarbnika Województwa Lubuskiego wyjaśniające różnice projektów 

uchwały przyjętej przez Sejmik Województwa Lubuskiego i przygotowanej do podpisu 

Przewodniczącemu Sejmiku Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 99 do protokołu. 

 

Do punktu 16.    

Sprawy różne. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przygotowano mi tutaj 

informację, że Pan Bronisław Komorowski – Prezydent Rzeczypospolitej Polskiej wystosował 

zaproszenie całej wspólnocie samorządowej do włączenia się w obchody „25 lat Samorządności”. To jest 

rok tej samorządności, niektórzy z nas wówczas rozpoczynali swoją działalność, stawiali pierwsze kroki 

w Polsce samorządowej. Zachęcam Państwa do tego a Pan Prezydent deklaruje objąć specjalnym 

patronatem „25 lat Samorządności”. My jeszcze nie mamy uzgodnionego trybu obchodzenia takiego 

wojewódzkiego „25 lat Samorządności” ale to się z Panią Marszałek spotkamy, omówimy co do tego, 

by była jakaś jedna z uroczystości. Natomiast, nie mam wątpliwości co do tego, że w wielu gminach, 

miejscach będą się odbywały lokalne spotkania dotyczące „25 lat Samorządności”. Wszystkich Państwa 

zachęcam do tego, by jednak nie zapominać tych ludzi, którzy w 1990 roku rozpoczynali 

tą samorządność. Zbyt często obchody 25-lecia koncentrują się na tych, którzy obecnie sprawują urzędy. 

Czy ktoś z Państwa Radnych chciałby zabrać głos w kwestiach dzisiaj poruszanych, bądź jakieś inne 

sprawy różne chciałby zgłosić? Szanowni Państwo informuję, że w środę o godz. 12:00 w Szpitalu 

Wojewódzkim odbędzie się... Gdzie ta sala Pani Marszałek dokładnie się mieści? Ja się umawiałem, 

tak jest. Właśnie po tych obradach może będzie nam bliżej do łóżek szpitalnych. Wszystkich Państwa 

Radnych zachęcam do udziału, no i proszę, bo tylko mogę prosić, by nasz udział w tej debacie zmierzał 

do rozwiązania problemu, łagodzenia konfliktu. W roku wyborczym będziemy mieli jeszcze wiele ostrych 

sporów ale sami Państwo wiecie, że spór wokół szpitala, w którym się leczy ludzi, ratuje zdrowie, nie służy 

jakiemukolwiek zdrowiu, w tym i zdrowiu psychicznemu. Ja mówię o sporze, który trwał tutaj na sali obrad. 

Pani Marszałek chciała zabrać głos.  

 



61 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: No niestety muszę. My nie mamy sporu 

ze szpitalem, pragnę podkreślić. To jest wyłącznie sprawa prawna dotycząca rozwiązania stosunku pracy 

z dyrektorem. Nie jesteśmy w żadnym sporze ze szpitalem.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak jest. Szanowni 

Państwo… 

 

Radna Województwa Lubuskiego Bożena Krystyna Osińska: Jeżeli można. Dzisiaj głosowaliśmy nad 

przekazaniem 0,5 mln złotych dla Szpitala Wojewódzkiego w Zielonej Górze, nie w Nowej Soli, 

a jednocześnie usłyszeliśmy od Przewodniczącej Związków Zawodowych, że więcej nie zostaniemy 

wybrani, więc gdzieś schizofrenia nastąpiła. Ja nie pamiętam, żeby głosowano za jakimkolwiek szpitalem 

powiatowym w ostatnich 4 latach. Rozpoczynamy następną kadencję, natomiast głosowaliśmy  przez cały 

czas nad przeznaczeniem wielu milionów złotych. Ja wystąpię z interpelacją na przyszłej sesji, żeby 

zsumować może ile w ostatnich 4 latach środków przeznaczono na modernizację, inwestycje, zakupy 

sprzętowe w Szpitalu Wojewódzkim w Zielonej Górze a może na środę, właśnie. To jest wola Sejmiku, 

naszą rolą nie jest oceniać, debatować na temat powoływania kadry w jednostkach organizacyjnych 

samorządu wojewódzkiego.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Ja właśnie bardzo bym 

prosił Pani Przewodnicząca, o możliwy udział Pani właśnie w środę, bo… 

 

Radna Województwa Lubuskiego Bożena Krystyna Osińska: Mam urlop. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: No właśnie, ja mam 

dzisiaj urlop i na środę też będę musiał wziąć urlop. Pani Marszałek. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Urlop na to, żeby być w Zielonej na tym spotkaniu, 

tak? Ten urlop po to, żeby pojechać do Zielonej Góry na spotkanie do szpitala? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pani Marszałek chciała 

jeszcze raz zabrać głos. Bardzo proszę. 
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Chciałam również Radnych 

poinformować, że przyszły tutaj dzisiaj na salę nie tylko osoby wspierające Pana Taborskiego, ale też 

przeciwnicy i otrzymałam informację, że szpital dysponuje 5-cioma mieszkaniami służbowymi. Od wielu 

lat jedno z tych mieszkań służbowych 71 m² zajmował Pan Dyrektor Taborski, czego nie miał w kontrakcie 

cywilno-prawnym. Miał wynagrodzenie w ramach tej umowy, miał telefon komórkowy, miał ryczałt 

na samochód, ale nie miał prawa do mieszkania służbowego a zajmował takie mieszkanie. Nie tylko on, 

również jego zastępca, jakiś ksiądz. O czym się jeszcze dowiemy do środy zobaczymy, ponieważ wielu 

również przeciwników takie informacje przynosi. Ja Państwu skseruję ten dokument, bo sprawdziłam 

i to jest prawda.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny Kościk.   

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Pani Marszałek, z pełnym szacunkiem ale gdzie 

był Pani nadzór nad tą kwestią. Chociażby tych 5, dodatkowo, no pewna przyzwoitość też mówi, kochani 

trzeba wysłuchać też drugą stronę. Dzisiaj znowu rozpoczynamy dyskusję na temat szpitala wtedy, kiedy 

nie ma zainteresowanych więc proponuję Panie Przewodniczący, żeby Pan czynił swoją powinność 

i zamknął dzisiejszą sesję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Staram się cały czas 

czynić swoją powinność. Ja będę na tej debacie 12-tego w szpitalu. Pan Przewodniczący Wołowicz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Franciszek Wołowicz: No ja właśnie do tego. Ja zachęcam bardzo, 

ale Panią Marszałek też, bo jeżeli zaczniemy w takim tonie konfrontacyjnym rozmawiać z tymi ludźmi tam 

na miejscu, polegniemy z kretesem, nie mamy najmniejszych szans na jakikolwiek kompromis, dogadanie 

się. Poza tym Roma locuta causa finita, został zwolniony na podstawie czego innego więc teraz nie można 

przywoływać jakichkolwiek argumentów ubocznych niezwiązanych z tą przyczyną, którą podano oficjalnie 

jako pierwszą, no bo znowu wiarygodność i podgrzewamy oczywiście w dyskusji. Ja mam apel – 

nie podgrzewajmy nastroju, nie idźmy z nastawieniem bojowym, że będziemy tutaj, po prostu nasze musi 

być na wierzchu, być może nasze będzie na wierzchu ale starajmy się wytonować. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak, Pani Marszałek 

jeszcze. 
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Ale ostatnie już słowo. Właśnie proszę 

o prawo do sprawowania tego nadzoru, bo to jest wyłączna kompetencja Zarządu i pracodawcy, 

po pierwsze. Po drugie, to Związki Zawodowe podnosiły cały wachlarz różnych argumentów dotyczących 

oceny merytorycznej, nie my. Po trzecie, nie rozumiem dlaczego mamy w szpitalu się spotykać, ponieważ 

uzgodniliśmy, że będziemy debatować tutaj. W szpitalu nie ma takiej sali konferencyjnej więc jest już 

to zaplanowane na jakiś nie wiem gwałt, bo będzie brak miejsc. To jest bardzo mała salka, dlatego warto 

by było jeszcze jutro porozmawiać i to zweryfikować, jeżeli chodzi o miejsce debaty, bo Sejmik cały może 

się tam zmieści, ale już się Związki Zawodowe nie zmieszczą albo odwrotnie.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze, ja mogę pójść 

i zobaczyć jaka to będzie sala, żeby uspokoić. Skoro zapraszają tam, sprawy szpitala powinniśmy, 

możemy jednak w szpitalu. Sami mieliśmy problem z tym, że nasza sala niekoniecznie powinna 

być miejscem wszystkich obrad. Pewnie będziemy mieli przedstawicieli skoro będzie mniej osób. 

Być może będzie bardziej… 

 

Radna Województwa Lubuskiego Bożena Krystyna Osińska: Proszę Państwa, jeżeli ja mogę 

proponować, to ta sala jest najlepszą salą do takiego spotkania. Nie wolno się godzić na to, żeby 

w tej sprawie spotykać się w Szpitalu Wojewódzkim. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław  Fiedorowicz: Zgodziliśmy się już 

na to. 

  

Radna Województwa Lubuskiego Bożena Krystyna Osińska: I poświęcić temu osobną debatę, 

oczywiście, bo na to się nie godziliśmy, nie godziliście się Państwo, natomiast… 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubskiego Czesław Fiedorowicz: Ja się zgodziłem 

i to powiedziałem publicznie. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Bożena Krystyna Osińska: To jest spowodowane faktem, 

że w określonych dniach odbywały się sesje Sejmiku i były one przy okazji. Natomiast, poświęcić temu 

osobną debatę ale nie zwolnieniu Pana Dyrektora czy odwołaniu z funkcji, tylko sytuacji i perspektywie 

rozwoju szpitala. Jeżeli ta sprawa przy okazji wypłynie ok, natomiast niech tu się wypowie po raz kolejny 
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Zarząd, bo ile się można w takiej sprawie wypowiadać. Natomiast, tu już mleko się rozlało i tego się nie 

zbierze z powrotem. Natomiast, oczywiście trzeba uszanować wolę szeroko pojętej kadry zatrudnionej 

w szpitalu i spotkać się nie tylko ze Związkami Zawodowymi ale z przedstawicielami załogi, wszystkimi 

i tymi, którzy są niezrzeszeni w związku zawodowym. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak jest. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Bożena Krystyna  Osińska: W związkach zawodowych. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Oczywiście. 

Przewodniczący Komarnicki, potem Wacław Maciuszonek. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Władysław Komarnicki: Ja mam 

do koleżanek i kolegów taką gorącą prośbę. Ja chciałbym, żebyście Państwo przypomnieli sobie, 

że organ założycielski jest decydentem w tego typu konfliktach i mam prośbę – nie wchodźmy za bardzo 

głęboko w ten konflikt, bo my jako radni nie jesteśmy od tych spraw. I dzisiejsza, za co bardzo dziękuję 

Prezydium oraz wszystkim szefom klubów, koncyliacyjna postawa nas wszystkich w stronę dzisiaj 

zebranych tutaj, którzy przypominam krzyczeli klika, o reszcie nie będę mówił, więc namawiam żebyśmy 

nie wchodzili w ten konflikt. Od tego jest organ założycielski i Zarząd, i naprawdę – kto chce biernie pójść 

i tam posłuchać, i jak to straszyli, przed wyborami się pokazać, proszę bardzo, ale Pani Marszałek 

z Zarządem jest od rozwiązania  tego konfliktu, odpowiada za to od A do Z.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

Pan Wacław Maciuszonek, bo tę debatę mamy w środę.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: Panie Przewodniczący, znowu mi tak 

przyszło, że na koniec ale ja czegoś tu nie rozumiem. Pan Radny Wołowicz mówi, żeby nie podgrzewać 

atmosfery. Kto dzisiaj podgrzał atmosferę? Przecież to nie jest sprawa Sejmiku. To w ogóle nie powinno 

stawać bez względu na to, który klub to składa. Ale może ja powiem na koniec.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Wacław Maciuszonek 

ma głos. 



65 

 

Radny Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: Mówiliśmy też w międzyczasie, to już 

jest kolejna sesja. Mówiliśmy o wielu ważnych tematach, które mamy w województwie, mówiliśmy i były 

propozycje właśnie od tych osób, żebyśmy porozmawiali nad podziałami. Jak wy chcecie rozmawiać 

nad podziałami, kiedy tutaj ewidentnie podzieliliście radę. To nie jest tak, zresztą podobnie było przy 

budżecie, przy budżecie wszyscy byli przeciwko a chcemy rozmawiać ponad podziałami. No to nie 

zapominajmy o tym, bo to po prostu jest nie w porządku. Dzisiaj po prostu zostaliśmy oszukani.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Franciszek Wołowicz: Głos absurdalny, według Ciebie wtedy 

będzie wszystko w porządku..., przepraszam Panie Przewodniczący, jak będzie pod jedno dyktando, 

jedna sztampa, nie będzie opozycji. Wszystko będzie w porządku jeżeli wszyscy będziecie głosować 

i zachowywać się tak jak chcę. Przecież to jest absurd… To była świadoma dyscyplina. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Zapraszam Tadeusza 

Ardellego do Klubu Polskiego Stronnictwa Ludowego, w którym nie ma nigdy dyscypliny w żadnej kwestii. 

Jest kwestia rozmowy i dochodzenia do rozwiązań. Szanowni Państwo, po wyczerpaniu i po podgrzaniu 

tej atmosfery zachęcam wszystkich właśnie do zadawania pytań i bardzo liczę na Państwa konstruktywny 

głos. Pamiętajcie, że przez te 4 lata będziemy mieli jeszcze niejedną gorącą sytuację i od tego 

jak potrafimy łagodzić sytuacje, od tego zależy to jak będziemy finiszować i nasza ocena radnych 

w całości i indywidualnie. Zachęcam Państwa do tego. Bardzo dziękuję. Dla mnie to też była bardzo 

trudna sesja, też się dużo nauczyłem, dowiedziałem i starałem się na miarę możliwości nie podgrzewać 

atmosfery, dochodzić do jakiegoś konsensusu. Przystępujemy do punktu 17. 

 

Do punktu 17. 

Zamknięcie obrad IV sesji Sejmiku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

zamykam obrady IV zwyczajnej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. Bardzo Państwu dziękuję.                                                                                                                      

                                                    

                                                                

Protokół sporządzili: 

Zbigniew Żbikowski  

 




